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Vydává OÚ Lužany

SLOVO STAROSTKY

Vážení spoluobčané,
     jsme téměř na konci roku, který, stejně jako ten minulý, 
jako by nebyl. Ano, zažili jsme různé rodinné a společenské 
události, někteří i vycestovali na dovolené, ale já osobně jej 
vnímám jako rok, kdy jsme se vzájemně v minimální míře 
setkávali. Několik příležitostí v tomto roce bylo, ale stále 
mezi lidmi panuje ostražitost, nedůvěra, ale i do jisté míry 
strach a obavy o zdraví své a svých blízkých. Když jsme 
avizovali v r. 2020, že nebudeme ten rok chodit blahopřát 
našim nejstarším spoluobčanům, nikoho z nás nenapadlo, že 
tomu tak bude i po celý rok 2021. Jak rádi bychom přinesli 
malý dárek, popovídali, zavzpomínali…. Ale uvědomujeme 
si, že chránit před koronavirem chceme především ty 
nejstarší. Věřím, že snad v příštím roce bude situace 
stabilnější a příznivější, abychom těch společných setkání 
zažili více. Snad se sejdeme i při tradičním setkání seniorů, 
na plese našich složek, ale třeba i na Mikulášské nadílce či 
vánočním koncertu. 
     Nebyl to dobrý rok, a ani ten příští rok nezačíná 
optimisticky. Všichni jsme svědky zdražování snad všeho,
na co si vzpomeneme. Bohužel ani nás toto zdražování 
neminulo. Každoroční inflace, nárůst mzdových prostředků, 
energií, to vše se odrazilo na cenách za odpady, na vodném 
či stočném. V prosinci na posledním letošním zasedání 
zastupitelstva byla přijata nová vyhláška o místním poplatku 
za odpady, kdy byla stanovena cena na osobu či nemovitost 
ve výši 700,- Kč. Stočné v Lužanech se zvýšilo na cenu 
59,35 Kč za m3 včetně DPH a vodné v Zeleném na cenu 72,- 
Kč/m3, kdy Obec Lužany přispěje 10,- Kč na každý m3  a 
zvýšila se cena za vodoměr na 704,- Kč včetně DPH.
    A co chystáme, my zastupitelé, v nejbližší době? 
V prosinci jsme podali žádost o dotaci na Ministerstvo pro 
místní rozvoj na nástavbu místnosti pro družinu nad přízemní 
stavbu, ve které je nyní herna mateřské školy. V letošním 
roce se nám nepodařilo zahájit rekonstrukci přečerpávací 
stanice kanalizace v Lužanech, plánujeme ji uskutečnit 
v první polovině roku 2022. A další finančně nákladnější akcí 
bude zazelenění ochranného valu u nové bytové výstavby.
     Budeme rádi, pokud se naše nově započatá spolupráce
s občany Lužan u Jičína bude i nadále rozvíjet a v příštím 
roce uskutečníme opět nějaké pěkné a zajímavé setkání. 
Pokud jste ještě v Lužanech u Jičína nebyli, nabízíme vám 
pohled na některé objekty v této obci. Stále zjišťujeme, že 
obě obce, které mají téměř stejný počet obyvatel, mají toho 
tolik společného...
     Na tomto místě bych všechny majitele automobilů chtěla 
požádat, aby v zimním období, zejména pokud má napadnout 
nebo napadne sníh, nenechávali zaparkovaná auta
na veřejném prostranství před svými nemovitostmi. Pokud je

 

     

        
     
      
      
     

     
    

Příští číslo vyjde v červenci.

Uzávěrka příspěvků 15. června 2022.

SDH Dlouhá Louka

Kultura

Žili mezi námi

Cyklistika

7-8

12-13

17-18

31

Co najdete v tomto čísle Lužanského občasníku:

ulice plná aut, která dle zákona mají být na vašem pozemku, 
nemůže být provedena dostatečná zimní údržba a kdykoliv 
se může přihodit nepříjemná pojistná událost. To samé 
samozřejmě platí i o stání aut na chodnících u hlavní silnice. 
     Nyní je tu adventní čas a krásné období Vánoc a přelomu 
roku. Když se projdeme po našich obcích, vidíme všude 
svátečně vyzdobené domy, někde i venkovní betlémy a 
ozdobené venkovní stromečky. Jeden velký stříbrný smrk
z Lužan mají i v Dobřanech. Pochází ze zahrady manželů 
Hodanových, kde rostl 34 let. Kdo se do Dobřan nedostane, 
může hezky nazdobený a nasvícený stromek obdivovat 
alespoň na fotografii. 

     Závěrem vám všem přeji pohodově strávené vánoční 
svátky a do nového roku 2022 hodně zdraví, štěstí a 
radostné budoucnosti.

                                                       Věra Petrželková 
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enkaustika 

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU

ROZPOČET 2022 – PŘÍJMY 

  DPFO – závislá činnost                         /1111/       1 500 000,- Kč

  DPFO – SVČ – z výnosu                       /1112/            60 000,- Kč

  DPFO – zvl. sazba                                 /1113/          250 000,- Kč

DPPO                                                    /1121/ 2 000 000,- Kč 

  Daň z příjmu PO za obce                      /1122/       6 000 000,- Kč

  DPH                                                      /1211/       4 000 000,- Kč

  Daň z nemovitostí                                 /1511/          600 000,- Kč

  Poplatky za odpady                              /1337/          500 000,- Kč

  Poplatky za psa                                    /1341/            10 500,- Kč

Správní poplatky                                  /1361/              3 000,- Kč

  Daň z loterií                                         /1381/            60 000,- Kč

Dotace sociál. fondu na rok 2020        /4134/            60 000,- Kč

  Převody ze sociálního fondu               /4139/            60 000,- Kč

  Příjem z lesa                                       /1036/            30 000,- Kč

Nájemné vodovod                               /2310/            15 000,- Kč

Nájemné kanalizace                            /2321/          180 000,- Kč

  Vyúčtování otopu ZŠ                          /3113/          150 000,- Kč

  Nájemné KD                                       /3392/            50 000,- Kč

  Příjem z akcí kult. komise                   /3399/              5 000,- Kč

Nájemné – plynárenské zařízení          /3633/ 6 000,- Kč

Nájemné – pozemky                            /3639/ 10 000,- Kč

Odpady – textil, železo                        /3723/ 10 000,- Kč

  Příjem za vytříděný odpad                   /3725/           110 000,- Kč

Příjem za péči o veřejnou zeleň           /3745/  2 000,- Kč

  Příjem za stravné od zaměst.               /6171/            14 000,- Kč

  Příjmy z pronájmu pozemků               /6171/            40 000,- Kč

  Příjmy z úroků                                    /6310/                 500,- Kč

  PŘÍJMY CELKEM     15 726 000,- Kč

             ROZPOČET 2022  - VÝDAJE  

  Les                                                       /1036/                70 000,- Kč

Místní komunikace                              /2212/       375 000,- Kč

Ost. záležitosti pozemn. kom.             /2219/ 200 000,- Kč

  Dopravní obslužnost                           /2221/              37 000,- Kč

  Vodovod Zelené                                  /2310/            700 000,- Kč

  Kanalizace                                           /2321/         1 745 000,- Kč

  Školství                                                /3113/           4 450 000,- Kč

  Knihovna                                             /3314/                3 000,- Kč

  Kronika                                                /3319/              20 000,- Kč

Obnova kapliček – nákup                    /3326/              55 000,- Kč

Poplatky OSA, opravy rozhlasu          /3341/            80 000,- Kč

Nákup sdělovacích prostředků            /3349/ 60 000,- Kč

  Kulturní dům                                      /3392/              90 000,- Kč

  Kulturní komise                                  /3399/              80 000,- Kč

  Dětská hřiště                                       /3421/              65 000,- Kč

Nebytové hospodářství                       /3613/ 150 000,- Kč

Veřejné osvětlení                                /3631/ 545 000,- Kč

Neinvestiční dotace obč. sdružením   /3419/              50 000,- Kč

Výstavba a údržba místních inženýrských sítí 
                                                           /3633/

           50 000,- Kč

Komunální služby – skladiště            /3639/            280 000,- Kč

Výdej na územní rozvoj                     /3699/ 200 000,- Kč

  Odpadové hospodářství           /3722, 3725/         1 200 000,- Kč

Péče o zeleň                                       /3745/         1 690 000,- Kč

  Pečovatelská služba                           /4351/             20 000,-  Kč  

Krizové řízení                                    /5273/            30 000,- Kč

  Bezpečn. a veř. pořádek (přestupky) /5311/                2 000,- Kč

  JSDHO                                              /5512/            100 000,- Kč

  Zastupitelstvo obce                            /6112/         1 300 000,- Kč

  Vnitřní správa OÚ                             /6171/         2 780 000,- Kč

  Služby peněžních ústavů (poplatky)  /6310/                15 000,- Kč

Pojištění                                             /6320/ 35 000,- Kč

  Převody rezervních fondů + P.F. zaměstnanci  
                                                             /6330/              60 000,- Kč

Převody – sociální fond                      /6330/              60 000,- Kč

Platby daní a poplatků                        /6399/ 6 000 000,- Kč

  VÝDAJE CELKEM                    22 597 000,- Kč

     
     

     

   
Rozdíl PŘÍJMY – VÝDAJE - 6 871 000,- Kč

Financování

   Změna stavu prostředků na BÚ /8115/    6 871 000,- Kč
   Předpokládaný zůstatek peněžních 
   prostředků celkem k 1. 1. 2022  30 000 000,- Kč
   Očekávaný zůstatek peněžních 
   prostředků celkem k 31. 12. 2022              23 129 000,- Kč
 

     
     

     

ROZPOČET OBCE NA ROK 2022 SCHVÁLENÝ 6. 12. 2021
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NOVÁ VYHLÁŠKA O POPLATKU ZA ODPADY

     Zastupitelstvo obce Lužany se na svém zasedání dne
6. 12. 2021 usneslo vydat Obecně závaznou vyhlášku obce 
Lužany č. 1/2021 o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství. 
    Ve stručnosti představím tuto vyhlášku, jejíž celé znění si 
můžete přečíst ve vývěsce nebo na webových stránkách 
obce. Ve vyhlášce zůstává stále ustanovení, že poplatníkem 
je fyzická osoba přihlášená v obci, nebo vlastník nemovité 
věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodinnou 
rekreaci, ve které není přihlášená žádná fyzická osoba. 
     Splatnost poplatku je do 31. 3. - pokud se jedná
o poplatníka přihlášeného v obci, nebo do 30. 6. v případě, 
kdy je poplatníkem vlastník nemovitosti bez osob s trvalým 
bydlištěm.
     Od poplatku je osvobozen ten, kdo se v obci dlouhodobě 
nezdržuje, tzn. po dobu delší než 6 měsíců (pobyt v jiné 
obci, pobyt v zahraničí, v domově pro seniory, dětském 
domově, apod.). Toto je nutné doložit.
      Zrušuje se vyhláška č. 9/2019 a tato nová vyhláška 
vstupuje v platnost 1. 1. 2022. 
     A nyní informace, která zajímá všechny: poplatek
za odpady se po několika letech zvyšuje o stokorunu na:

 700,- Kč za osobu nebo objekt.

       Věřte, že ani nás netěší takové zvýšení, zejména v této 
nelehké době, ale každým rokem se náklady na svoz odpadů 
navyšují a rozsah služeb, které obec nabízí svým občanům, 
se od roku 2015 také v mnohém rozšířil. 
     Platba 700,- Kč na osobu není jen platbou za komunální 
odpad ve vašich popelnicích, ale je v ní schován příspěvek 
na odvoz separovaných odpadů, nebezpečných a 
velkoobjemových odpadů a v neposlední řadě také 
bioodpadu. 
     V letošním roce, kdy každá obec je povinna přijmout 
novou vyhlášku o poplatku za odpady, jsme se zúčastnili 
několika jednání. Kromě velkých měst s jejich sběrnými 
dvory jsme se nesetkali s obcí naší velikosti, která by 
vycházela v odpadovém hospodářství lidem vstříc
v takovém rozsahu jako naše obec. Připomínám např. 
každou první sobotu v měsíci – velkoobjemové odpady 
(včetně nebezpečných odpadů, kovů, apod.), bioodpady 
vyvážené dle potřeby (někdy i každý týden) a několik tzv. 
hnízd s kontejnery na separovaný odpad. 
     Slíbili jsme sice navýšení kontejnerů již v letošním roce, 
bohužel kvůli pandemii nebylo možné získat zdarma nové 
kontejnery. Ale již dnes máme přislíbeno zajištění dalších 
kontejnerů v r. 2022, které umístíme zejména u bytovek
v Lužanech, kde zároveň rozšíříme stanoviště kontejnerů. 
Nedostatek kontejnerů je naše slabé místo, neustálý 
nepořádek okolo nich nám vadí, proto vás chceme touto 
formou požádat – pokud už musíte nechat odpad
před kontejnery, nechávejte ho v uzavřených, zavázaných 
pytlích, naopak do kontejnerů odpad z pytlů vysypte 
(zavázaný pytel zabírá více místa než volně ložené plasty), 
lahve mačkejte, u papíru roztrhávejte krabice, atd.
     Cílem odpadového hospodářství je zvýšení recyklace 
všech obalů na 65 % v roce 2025 a na 70 % v roce 2030. 
Počítá se samozřejmě v tunách z celkového objemu všech 
odpadů vybraných v našich obcích. 
     Snažme se proto společně o co nejefektivnější třídění 
odpadů a minimální objem komunálního odpadu
v popelnicích. 

    

 VÝBĚR POPLATKŮ ZA ODPADY A PSY

Termíny výběru poplatků 
za odpady a psy:

Dlouhá Louka
14. 2. 2022 15,00 – 17,00
Zelené
16. 2. 2022 15,00 – 17,00
Lužany
21. 2. 2022 8,00 – 17,00
23. 2. 2022 8,00 – 17,00
(polední přestávka 12,00 – 13,00) 

Pokud upřednostňujete bezhotovostní
platbu, můžete poplatek za odpady a
psa zaplatit na účet č. 6323361/0100,
osobně si vyzvednete pouze známku 
na vývoz na základě přineseného 
potvrzení o zaplacení. Výše poplatku
se zvyšuje, pro rok 2022 činí
700,- Kč/osobu.

NOVÝ Z-BOX - ZÁSILKOVNA

     Přijali jsme nabídku Zásilkovny s.r.o. a uzavřeli jsme 
smlouvu pro umístění Z-BOXu a spolupráci při jeho 
provozování. Tento box bude umístěn v Lužanech
před prodejnou COOP v místě, kde dříve stávala telefonní 
budka. Jednali jsme ještě o jednom místě, a sice v Dlouhé 
Louce, bohužel pro nízký počet obyvatel tam nelze ani ten 
nejmenší box umístit. Box v Lužanech bude čtyřsloupcový. 
Je to samoobslužné výdejní místo, které obyvatelům obce 
výrazně zjednoduší jak vyzvednutí, tak odeslání zásilek. 
Díky nepřetržitému provozu totiž dokáže vyhovět všem 
zákazníkům a jejich časovým možnostem. Z-BOX má
v sobě zabudovanou technologii, která využívá propojení 
Bluetooth s chytrým mobilním telefonem a aplikací 
Zásilkovna. 
     Zásilkovna je ryze česká franšízová logistická 
společnost, která poskytuje komplexní logistické služby
pro internetové obchody ve 30 zemích Evropy a USA.
V České republice mají přes 4 000 výdejních míst a jejich 
číslo neustále roste. Jako bonus nabízí stále oblíbenější 
službu Mezi námi, která umožňuje fyzickým osobám posílat 
balíčky rychle, levně a bez front pomocí mobilní aplikace. 
Snaží se být zákazníkům stále na blízku, a proto nedávno 
spustili projekt Z-BOX. 
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     VOLBY DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY 
PARLAMENTU ČR – 8. - 9. 10. 2021

OKRSEK Č. 1 – LUŽANY

celkem voličů 375
platné hlasy 259
volební účast 69,07 %

VÝSLEDKY HLASOVÁNÍ

Strana       Počet hlasů
1 Strana zelených   2
2 Švýcarská demokracie   1
3 VOLNÝ blok   4
4 Svoboda a př. demokracie (SPD)        30
5 Česká str. sociálně demokratická               15
7 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL   1
8 Trikolora Svobodní Soukromníci   8
9 Aliance pro budoucnost   0
10 Hnutí Prameny   1
12 PŘÍSAHA Roberta Šlachty 11
13 SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 67 
14 SENIOŘI 21   0
15 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy   1
16 Koruna Česká (monarch. strana)   1
17 PIRÁTI a STAROSTOVÉ               31
18 Komunistická str. Čech a Moravy            13
20 ANO 2011 71
21 Otevřeme ČR normálnímu životu   2

OKRSEK Č. 2 – DLOUHÁ LOUKA

celkem voličů 92
platné hlasy 65
volební účast 71,74 %

VÝSLEDKY HLASOVÁNÍ

Strana       Počet hlasů
1 Strana zelených   1
2 Švýcarská demokracie   0
3 VOLNÝ blok   0
4 Svoboda a př. demokracie (SPD)                 6
5 Česká str. sociálně demokratická                 3
7 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL   2
8 Trikolora Svobodní Soukromníci   3
9 Aliance pro budoucnost   0
10 Hnutí Prameny   1
12 PŘÍSAHA Roberta Šlachty   3
13 SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 27 
14 SENIOŘI 21   0
15 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy   0
16 Koruna Česká (monarch. strana)   1
17 PIRÁTI a STAROSTOVÉ                 2
18 Komunistická str. Čech a Moravy              0
20 ANO 2011 16
21 Otevřeme ČR normálnímu životu   0

OKRSEK Č. 3 – ZELENÉ

celkem voličů 74
platné hlasy 42
volební účast 56,76 %

    

VÝSLEDKY HLASOVÁNÍ

Strana       Počet hlasů
1 Strana zelených   0
2 Švýcarská demokracie   0
3 VOLNÝ blok   0
4 Svoboda a př. demokracie (SPD)               11
5 Česká str. sociálně demokratická                 2
7 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL   0
8 Trikolora Svobodní Soukromníci   0
9 Aliance pro budoucnost   0
10 Hnutí Prameny     0
12 PŘÍSAHA Roberta Šlachty   3
13 SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09   6 
14 SENIOŘI 21   0
15 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy   0
16 Koruna Česká (monarch. strana)   0
17 PIRÁTI a STAROSTOVÉ                 4
18 Komunistická str. Čech a Moravy              2
20 ANO 2011 14
21 Otevřeme ČR normálnímu životu   0

 MOBILNÍ APLIKACE „V OBRAZE“

     Chtěli bychom vám opět připomenout, že obec disponuje 
aplikací V OBRAZE, kterou si lze zdarma stáhnout
do vašich chytrých mobilních telefonů. Jsme v situaci, kdy 
každý z nás chce být informovaný o nejaktuálnějších 
zprávách z naší obce. V této chvíli Vám podáváme 
pomocnou ruku i ve formě mobilní aplikace „V obraze“.

     Každý z Vás může dostávat novinky a zprávy z obce 
přímo do svého mobilního  telefonu. Aplikace Vás upozorní 
na nově vložené zprávy. Dozvíte se včas o připravovaných 
akcích. Můžete si prohlédnout fotografie, nebo dokumenty 
zveřejněné na úřední desce.

     Stačí si stáhnout aplikaci podle postupu, který najdete
na našich obecních stránkách. Chceme Vás poprosit, abyste 
pomohli stáhnout aplikaci do telefonů svým příbuzným, 
případně sousedům, kteří nejsou technicky zdatní. 

    Mobilní aplikace V OBRAZE je pro všechny občany 
zcela zdarma.

     Věříme, že i tímto způsobem zlepšíme a zvýšíme Vaši 
informovanost v tomto složitém období. 
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POVINNÁ VÝMĚNA NEVYHOVUJÍCÍCH KOTLŮ

      V roce 2012 byl schválen nový zákon o ochraně ovzduší, 
který stanovil povinnost vyměnit staré kotle na pevná paliva 
(spalující například uhlí, koks, dřevo nebo brikety).
Od 1. září 2022 musí kotle na pevná paliva o jmenovitém 
tepelném příkonu do 300 kW splňovat parametry
3.  emisní třídy. To  znamená, že kotle 1. a 2. emisní třídy je 
od tohoto data zakázáno provozovat. Při porušení zákona 
vám hrozí pokuta až 50 000 Kč. 

Co je emisní třída kotle?
     Emisní třídy vychází z hodnocení účinnosti a emisí 
kotlů na tuhá paliva dle normy ČSN EN 3035.2012.
Podle této normy se kotle dělí do tříd 1–5, přičemž 1. emisní 
třída kotlů dosahuje nejnižší účinnosti, ale produkuje nejvíce 
emisí. Třídy kotlů jsou určovány na základě měření
při 100 % a 30 % jmenovitého výkonu. Kotel je zařazen
do nejvyšší 5. emisní třídy, pokud dosáhne požadovaných 
limitů při obou výše zmíněných výkonech. V současné době 
se pro nově vyrobené kotle již nepoužívá klasifikace
na základě emisních tříd, ale všechny kotle uvedené na trh 
od roku 2020 musí splňovat požadavky na Ekodesign. 

Jak zjistit emisní třídu kotle 

    Nejste si jisti, do jaké emisní třídy spadá váš kotel? Emisní 
třídu dohledáte na výrobním štítku kotle nebo v jeho 
dokumentaci. Jestliže váš kotel výrobní štítek nemá nebo
na něm není emisní třída uvedena, je velmi pravděpodobné, 
že se jedná právě o nevyhovující kotel. Základní představu 
získáte také podle roku, kdy jste kotel pořídili. Kotle 
uvedené na trh před rokem 2000 ještě nebyly zařazeny
do emisních tříd. Z toho důvodu nesmí být provozovány
po 1. září 2022. Mezi lety 2000–2012 se vyráběly kotle 
emisních tříd 1, 2 a 3. V roce 2012 začala v Evropské unii 
platit novelizovaná norma, která nově zavedla třídy 4 a 5. 

Proč budou staré kotle na tuhá paliva zakázány? 
     Cílem zákona o ochraně ovzduší je, aby se nám lépe 
dýchalo a kvalita ovzduší nepředstavovala riziko pro naše 
zdraví. Nejspíš si vybavujete, jak to vypadalo ještě pár let 
zpátky, když se v zimě začalo topit do starých kotlů na uhlí 
a dřevo. Tmavý dým se valil přes střechy rodinných domů 
a dusil obyvatele především menších obcí. 
     Negativní vliv na kvalitu ovzduší mají zejména prachové 
částice a polycyklické aromatické uhlovodíky produkované 
starými kotli. V roce 2012 pocházelo přibližně 40 % 
celkových emisí způsobených prachem ze spalování uhlí a 
dřeva ve starých kotlích o tepelném příkonu
do 300 kW. Jedná se tedy o malá domácí topeniště 
v rodinných domech. U polycyklických aromatických 
uhlovodíků představoval podíl starých kotlů dokonce 66 % 
z celkových emisí.      Právě v návaznosti na tato znepokojivá 
zjištění byl schválen zákon zakazující provoz těchto kotlů
od 1. září 2022. Tisíce kotlů již byly vyměněny v minulých 
letech především díky kotlíkovým dotacím. Přesto zůstává 
v provozu ještě přibližně 330 tisíc kotlů, které bude nutné 
v nejbližší době vyměnit. 

Přehled, jak se vyvíjela opatření ohledně kotlů na tuhá paliva 

1. 1. 2014: zákaz uvedení na trh kotlů 1. a 2. emisní třídy 
(bylo možné doprodat skladové zásoby) 
1. 1. 2018: zákaz uvedení na trh kotlů 3. emisní třídy (bylo 
možné doprodat skladové zásoby), nadále byl povolen jen 
prodej kotlů 4. a 5. emisní třídy 

    

1. 1. 2020: všechny kotle uváděné na trh musí splňovat 
požadavky na Ekodesign 
1. 9. 2022: zákaz provozu kotlů 1. a 2. emisní třídy
(v provozu smí zůstat jen kotle na tuhá paliva, které splňují 
alespoň 3. emisní třídu). 
S výměnou starého kotle neotálejte.

    Týká se vás zákaz provozu starého kotle na uhlí 
a dřevo? Pak jeho výměnu rozhodně nenechávejte
na poslední chvíli. V České republice zbývá vyměnit 
ještě stovky tisíc kotlů, a tak se dodací lhůty 
topenářských firem prodlužují. 

    Vlastníte byt nebo dům a topíte starým neekologickým 
kotlem na dřevo nebo uhlí? Nyní, i když nemáte dostatek 
financí, máte poslední šanci na jeho výměnu za ekologický 
zdroj. Řekněte si o kotlíkovou dotaci a získejte zpět až
95 % výdajů.
      Příjem žádostí bude probíhat od začátku roku 2022 přes 
obecní nebo krajské úřady, které vám poskytnou i odborné 
poradenství. Budete mít k dispozici seznam výrobků a 
technologií, ze kterého můžete vybírat nový zdroj tepla
na vytápění. Dotaci na nový kotel můžete zcela nově získat, 
i pokud trvale žijete v rekreačním objektu.   
   Pro ty, kteří nebudou mít na výměnu kotle dostatek 
financí z důvodu nižších příjmů, připravilo Ministerstvo 
životního prostředí podporu z fondů Evropské unie ve výši 
5,5 mld. Kč. Ostatní domácnosti mohou na pořízení nových 
kotlů využít dotaci z programu Nová zelená úsporám. 
Kotlíkovou dotaci pro domácnosti s nižším příjmem mohou 
využít ti, jejichž výše průměrného ročního čistého příjmu
na člena domácnosti v roce 2020 nepřesáhla 170 900 Kč, tj. 
14 242 Kč na osobu a měsíc. Příjmy členů domácnosti jsou 
průměrovány a u nezletilých dětí a u studentů do 26 let se 
příjem počítá jako nulový. Osoby se starobním nebo 
invalidním důchodem 3. stupně mají na dotaci nárok 
automaticky. 
     Dotaci můžete využít na výměnu kotle na dřevo nebo 
uhlí nižší než 3. třídy za kotel na biomasu, tepelné čerpadlo 
a plynový kondenzační kotel. Díky kotlíkovým dotacím 
získáte zpět až 95 % způsobilých výdajů. Do nich lze 
zahrnout například i stavební práce, dodávky a služby 
související s realizací, rekonstrukci otopné soustavy, 
akumulační nádoby a kombinované bojlery, zkoušky a testy 
na uvedení zdroje k užívání a projektovou dokumentaci.
Za způsobilé jsou považovány instalace realizované od 1. 1. 
2021.
Co je potřeba k podání žádosti?
- formulář žádosti o podporu
- doklad o kontrole technického stavu a provozu původního 
zdroje tepla
- doklad, že jste vlastníkem nemovitosti
- doklad o splnění podmínky na výši průměrného čistého 
příjmu na člena domácnosti
- foto starého kotle napojeného na otopnou soustavu a 
komín
      S ohledem na kapacity topenářů a dodavatelů může být 
obtížné stihnout výměnu kotle včas. Obce s rozšířenou 
působností, které provádí kontroly, však budou moci 
zohlednit snahu vlastníků nemovitostí kotel vyměnit. 
V praxi to znamená, že pokud si alespoň požádáte o dotaci 
na výměnu kotle do 1. září 2022, můžete se vyhnout pokutě 
až 50 000 Kč. 

Více informací získáte na webových 
stránkách www.kotlikydotace.cz. 
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SLUŽBA – ROZVOD S RESPEKTEM

     

     ARCHA PRO RODINY S DĚTMI, jako jedna ze služeb 
Diakonie Západ, poskytuje již 26 let podporu pro rodiny
v obtížné situaci. 
     Před rodinou procházející rozvodem stojí výzvy a 
rozhodnutí, které se týkají každého jejího člena. Rodina 
připomíná pavučinu. Skládá se z vláken a pevná je, pokud 
se jednotlivá vlákna navzájem podporují a protínají
v uzlech. Při rozvodu dochází k rozvázání některých uzlů – 
nejvíce těch mezi vlákny partnerů. Neznamená to však 
rozpad celé pavučiny, jen mění svůj tvar. Některá vlákna 
ztrácejí podporu a potřebují ji získat jinde, mnoho starých 
vazeb však zůstává. A to i přesto, že bychom se jich rádi 
zbavili.
     Rozvod s respektem je způsob, jak znovu vytvořit 
vhodnou pavučinu rodiny i po změnách, které ji čekají. Jak 
ji vytvořit s respektem k dětem, sami k sobě, druhému 
rodiči, příbuzným, zákonům, spoustě praktických změn, své 
minulosti i dobré budoucnosti.
     Umožňuje rodičům co nejklidnější ukončení vztahu 
s minimálním dopadem na děti, dohodnout se
na budoucnosti a vyhnout se zbytečným soudům a právním 
tahanicím. Vede rodiče k porozumění a respektu k trápením 
a emocionálním i psychickým potřebám dětí, které ztrácejí 
svoje dosavadní životní jistoty. Podporuje děti, aby 
rozuměly rozvodu, získaly dostatek potřebné podpory
ke zvládnutí změn a důvěrně znaly svoje nové místo, staly 
se součástí rozhodování, měly oporu v rodičích a neztratily 
ze života pro ně důležité další osoby jako příbuzné a 
kamarády. 
     Pracujeme s rodiči jako párem, aby zvládli překonat 
konflikty i dohodnout praktické věci, a to formou mediace a 
terapie. Poskytujeme dospělým individuálně poradenství a 
terapii, aby se vyrovnali se situací a viděli dobrou 
budoucnost svoji i svých dětí. Pomáháme dětem formami 
odpovídajícími jejich věku vytvořit znovu pevný život a 
důvěru v něj. Vytváříme prostředí pro rodiče a dítě 
k rekonstrukci vztahu.
      Poskytujeme služby bezplatně dle zákona 108/2006 Sb., 
spolupracujeme s orgány sociálně-právní ochrany dětí 
v celém Plzeňském kraji a stavíme na principech 
Cochemské praxe. Kontakt: www.rozvodsrespektem.cz, 
Resslova 12, 301 00 Plzeň, tel. 733 614 645, e-mail: 
rozvod@diakoniezapad.cz. 

Krásné prožití vánočních svátků, hodně 
pohody  v rodinném kruhu a mnoho 

zdraví a šťastných okamžiků v roce 2022 
vám všem přejí zastupitelé Obce Lužany 

a zaměstnanci OÚ Lužany.
     

    

PLÁNOVÁNÍ KOMUNÁLNÍCH SLUŽEB
                                                                                               
     V letech 2020 – 2022 realizuje Centrum pro komunitní 
práci západní Čechy v partnerství s městem Přeštice 
plánování sociálních služeb. Cílem je pomoci rozvoji 
potřebných sociálních služeb na Přešticku. Do projektu jsou 
zapojeni zástupci obcí a sociální pracovníci Městského 
úřadu Přeštice, poskytovatelé sociálních, zdravotních a 
jiných služeb, spolky, pečující osoby, senioři, osoby se 
zdravotním postižením, rodiče s dětmi a další širší 
veřejnost. 
  V rámci projektu se také představují jednotliví 
poskytovatelé se svou nabídkou, kterou může v případě 
potřeby kdokoliv využít. Informace o projektu a 
možnostech jak se také do plánování služeb zapojit, můžete 
nalézt na webu Sociální služby Přešticka –  nebo lze 
kontaktovat Lenku Červenkovou z Centra pro komunitní 
práci západní Čechy (telefon: 722 466 185, e-mail: 
lenka.cervenkova@cpkp.cz ). 

    Jedním z poskytovatelů, který nabízí své služby
na Přešticku, je organizace Raná péče Kuk, z.ú. Organizace 
poskytuje zdarma služby rodinám s dětmi se zrakovým nebo 
kombinovaným postižením nebo ohrožením vývoje
od narození do 7 let věku. 
     Sociální terénní služba Raná péče je jedinečná a má 
nezastupitelné místo při podpoře rodičů v péči o dítě 
s postižením v raném věku. Žádná dostupná sociální služba 
nenabízí takto komplexní a plnohodnotnou pomoc rodinám 
pečujícím o dítě se zrakovým nebo kombinovaným 
postižením.

     Organizace působí v celém Plzeňském a Karlovarském 
kraji. Poradci poskytují konzultace přímo v rodině, 
v jejím přirozeném prostředí, a to v rozsahu 1x za 1–3 
měsíce dle potřeb rodiny. Rodina má možnost se na svého 
poradce kdykoliv obracet telefonicky nebo mailem. Rodiny 
nejčastěji využívají sdílení náročné životní situace, jakou 
péče o dítě s kombinovaným postižením je. Sdílení pomáhá 
se v situaci zorientovat a hledat možnosti řešení. Přínosem 
pro rodiny jsou odborné rady týkající se vývoje dítěte 
s postižením, zapůjčení a instruktáž k pomůckám, 
zkušenosti z jiných rodin, kontakty na odborníky, informace 
o vzdělávání, využití sociálních dávek a jiných možností 
získávání financí. Přístup k rodinám je vždy individuální a 
partnerský. Poradci nehodnotí, neodsuzují, ale radí a 
doporučují.  

     Práce organizace navazuje a doplňuje práci lékařů a 
dalších odborníků. Poradci mají čas vysvětlit si a probrat
s rodinou, co potřebuje, umožnit jí se zastavit a zamyslet se 
nad svou situací, zároveň nabízí pohled zvenčí a třeba i jiné 
možnosti řešení jejich situace. Cílem je, aby rodina službu 
nepotřebovala, byla ve svém fungování a rozhodování 
samostatná a mohla žít běžným způsobem života ve své 
komunitě.

Kontakty:
Raná péče Kuk, z.ú.
Tomanova 5, 301 00 Plzeň
tel: 377 420 035, 724 400 815
mail: plzen@ranapece.eu
www.ranapecekuk.eu
www.facebook.com/ranapecekuk

     Děkujeme za spolupráci všem, kteří rozvoj služeb
na Přešticku podporují!
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Karlovy Vary. Plzeňský kraj doufá, že spolu se započatou 
kompletní obnovou výpravní budovy plzeňského hlavního 
nádraží za 670 milionů korun přilákají nové cestující
na železnici. Informoval o tom náměstek hejtmana 
Plzeňského kraje Pavel Čížek.
     Od prosince vyjedou nové vlaky, RegioPantery, mezi 
Klatovy, Plzní a Berounem. Půjde o osobní a spěšné vlaky, 
které objednává Plzeňský kraj (rychlíky objednává 
ministerstvo dopravy). Budou stavět ve všech stanicích a 
pro dopravní obslužnost mají velký význam. V Berouně 
budou navazovat na další vlaky směrem na Prahu. Vlaků 
z Klatov do Plzně a do Berouna bude včetně náhradních 
jedenáct. Dopravní obslužnost se ještě o něco zahustí podle 
toho, kolik lidí jezdí na kterých spojích. 
      České dráhy nabídnou v Plzeňském kraji více vlaků
s vozy s vyhrazenými místy pro cestující s dětmi do 10 let a 
bezbariérových vlaků, které jsou snadno přístupné
pro cestující s kočárky a vybavené přebalovacími pulty
pro cesty s kojenci a batolaty. Mezi tyto soupravy patří 
právě RegioPantery. Například v rychlících Berounka
z Prahy přes Plzeň do Klatov jsou k dispozici stolní hry
s dětským maskotem ČD, slonem Elfíkem. Dětské kino 
nabídnou i pendolína.
     Kraj je objednal u Českých drah, jež uspěly v soutěži. 
Vzhledem k tomu, že půjde o soupravy nakoupené
bez dotace, bude kraj platit vysokou cenu za jeden kilometr, 
oproti starým soupravám o 100 korun na kilometr víc, což 
je způsobené hlavně odpisy vlaku. Do ceny se promítne 
také nejmodernější evropské zabezpečení ETCS. Nárůst 
bude poměrně značný, ale komfort se výrazně zvýší, 
protože jde o vlaky klimatizované, nízkopodlažní 
s možností připojení na wi-fi a dobíjení. A díky 
zabezpečovacímu systému jsou i bezpečnější. Vinou růstu 
nákladů dá kraj příští rok na vlakovou dopravu zhruba
o 100 milionů víc než letos.

ZPRÁVA O ČINNOSTI SDH  DLOUHÁ LOUKA

     Letošní rok byl asi pro každého výjimečný. Nejinak 
tomu bylo i v našem SDH. Událo se toho hodně i přes 
všechna omezení a uzávěry. Tímto bych chtěl poděkovat 
všem členům a příznivcům za obětavou práci a pomoc.

Ač nejsme výjezdovou jednotkou, snažíme se 
pomoci, kdykoli je třeba. Ať už jsou to popadané stromy, 
ucpaná kanalizace, nebo jiné problémy v obci. V roce 2021 
jsme odpracovali na devíti akcích 195 hodin, kterých se 
účastnila valná většina sboru. Popisovat na tomto místě 
každou akci nebudu, nicméně pár zajímavých bych
pro ctěného čtenáře vybral. Dne 8. 7. 2021 byla po velkém 
dešti zaplavena kamením a bahnem příjezdová cesta do 
obce. Členové SDH Dlouhá Louka se během pár minut 
shromáždili na místě a postarali se o odklizení a 
zprůjezdnění silnice. I když už jsem to zmiňoval v minulém 
čísle, rád bych poděkoval za aktivitu dětí při úklidu příkopů 
na cestě Lužany-Dlouhá Louka. Bohužel opět děvčata 
(Aneta Rýmusová, Evička Polívková a Barča Šimonovská) 
nasbírala 2 velké pytle odpadků. Osobně nechápu, co 
někoho vede k tomu chovat se jako čuně.
     Již od minulého roku jsme řešili problém s přetékajícím 
koupalištěm. Bohužel se přes veškerou snahu nepodařilo 
zcela zprůchodnit stávající odtok, pravděpodobně kvůli 
jeho zborcení. Proto jsme se po dohodě s obecním úřadem 
rozhodli vybudovat odtok nový. Toto bylo provedeno letos 
v říjnu.  

     ZPRÁVY ZE SILNICE I/27

   V Mladé frontě Dnes jsme se 8. 9. 2021 mohli mimo jiné 
dočíst následující informace:
     „První nová silnice při cestě ze Šumavy začne před 
Klatovy. Po projetí Malou Vískou auta sjedou mírně 
doprava na východní obchvat Klatov. Po osmi kilometrech 
se silnice napojí na tah od Plzně v úseku mezi Klatovy a 
Štěpánovicemi. ŘSD vybralo dodavatele 8,1 kilometru 
dlouhého obchvatu Klatov a stavba za více než 863 miliónů 
korun začala v říjnu 2021. Hotovo má být v létě 2024.
Od Štěpánovic zatím auta pojedou po stávající silnici až 
před Přeštice. Nová silnice je zatím ve studiích, řeší se její 
dopady na přírodu. V roce 2023 by měla začít stavba 
obchvatu Přeštic, který město obkrouží po západní straně. 
Přes pět kilometrů dlouhá silnice dvakrát překoná 
železniční trať. První auta by tudy měla projet v roce 2025. 
Obchvat se na severní straně napojí na prodloužený dálniční 
přivaděč od Plzně, který odvede dopravu z Horní Lukavice. 
Výstavba šest kilometrů dlouhého přivaděče za miliardu 
začala loni, se zprovozněním se počítá v roce 2024.“
     Připomeňme si některá fakta o úseku silnice I/27 
Přeštice – Švihov a jejím přeložení mimo obce. Stavba I/27 
Přeštice – Švihov byla zpracována v rámci studie silnice 
„I/27 Dolní Lukavice – Štěpánovice“, zpracované v roce 
2007. Jejím cílem bylo navrhnout a porovnat etapy
na navrhované přeložce silnice I/27 v úseku mimoúrovňové 
křižovatky Dolní Lukavice a obcí Štěpánovice s následným 
napojením na obchvat Klatov.
     Hlavním cílem stavby I/27 Přeštice – Švihov je přeložení 
stávající silnice I/27 mimo obce Lužany, Borovy a Červené 
Poříčí, kde enormní nárůst automobilové dopravy 
způsobuje komplikace jak dopravního charakteru, tak 
z pohledu na životní prostředí. Nová komunikace začíná 
napojením na obchvat Přeštic. Trasa dále pokračuje jižním 
směrem v souběhu s železniční tratí č. 183. U obce Lužany 
se odklání od obce a pokračuje po pravé straně železnice 
(směr Klatovy) k obci Borovy. Trasa silnice mimoúrovně 
kříží silnici III/18325, III/0275 a u Borov je navržena 
mimoúrovňová křižovatka se silnicí II/182. Trasa je dále 
vedena mezi obcemi Lhovice a Červené Poříčí až 
k výhledové mimoúrovňové křižovatce Švihov, která je 
součástí navazující stavby I/27 Švihov – Klatovy. Tam, 
přibližně v km 12,545, končí druhá etapa, jejíž délka je 
zhruba 8500 metrů.   
     Silnice I/27 je součástí vybrané silniční sítě České 
republiky a je zároveň dálkovou trasou mezinárodního 
významu propojující Plzeňský, Středočeský a Ústecký kraj 
se Spolkovou republikou Německo. Na jihu začíná
na hraničním přechodu v Železné Rudě, prochází Klatovy, 
Plzní, Kralovicemi, Žatcem, Mostem, Litvínovem a končí 
v Dubí. Část silnice od Plzně k hraničnímu přechodu
u Železné Rudy je součástí evropské silnice E53. Mezi 
Železnou Rudou a Javornou stoupá silnice až do nadmořské 
výšky 1020 m n. m., a je tedy druhou nejvýše položenou 
silnicí I. třídy v Česku. Silnice je dlouhá přes 214 km.
Na této silnici díky její poloze je opravdu velká intenzita 
dopravního provozu a přeložka silnice I/27 by právě část 
této zátěže měla odvést z prostoru obcí. 

OD 12. 12. VYJEDOU NOVÉ VLAKY

     Z Plzně budou od prosince, od nového grafikonu, 
vyjíždět nové osobní a spěšné vlaky na Beroun, Klatovy a 
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      Náš sbor se pyšní nejen velkou silou a šikovností, ale 
jak se ukázalo, také nemalým fištrónem, neboť celý nápad 
byl promyšlen a realizován vlastními silami. Věříme, že tato 
akce nejen zamezí přetékání nádrže, ale také zajistí lepší 
kvalitu vody díky odtoku řas.

Činní jsme byli i co se oficiálních akcí týče. Kvůli 
zákazu shromažďování jsme nemohli v minulém roce konat 
valnou hromadu. Jakmile se v létě opatření uvolnila, bylo 
nutné se sejít, společně prodiskutovat další plány, vyřídit 
nezbytné formality a zvolit funkcionáře sboru, abychom 
ukojili potřeby úředního šimla. Vzhledem k tomu, že tato 
valná hromada byla svolána narychlo, konala se bohužel
bez hostů. Nicméně jsme se všichni shodli, že další setkání 
využijeme v plné míře, pozveme vzácné návštěvy, ale o tom 
později.

Zúčastnili jsme se červencové Výroční valné 
hromady v Kucínech, kde jsme se potkali s mnoha přáteli a 
kamarády, se zástupci SDH Kucíny a moudře pohovořili
o strastech a radostech ze života dobrovolného hasiče.
V říjnu jsme byli pozváni na shromáždění představitelů 
sborů do Jarova, kterého se za náš sbor účastnil a
s průběhem nás podrobně seznámil náš náměstek pan Ing. 
Jiří Vojtěch. Další událostí, které jsme se účastnili, bylo 
setkání okrsku v Lužanech, kde nám kromě oficiálního 
programu byla panem starostou SDH Lužany, Ing. 
Václavem Petrželkou, představena nová podoba hasičské 
zbrojnice. Je nutno říci, že přeměna budovy, vybavení i 
zázemí je obdivuhodná.

      

     Jednou z velkých událostí letošního roku bylo pořízení 
nové stříkačky. Naše stávající PPS8 slaví své 60. narozeniny 
a svou službu sice stále plní, nicméně má své vrtochy a
do práce se musí krapet přemlouvat. Při dlouhodobém 
provozu proud vody slábne, až téměř prostaticky skomírá. 
Proto jsme od začátku roku byli v jednání s SDH Přeštice, 
od kterého jsme získali PS12 ve velmi uspokojivém stavu. 
Když jsme v září stroj přivezli k nám, neodolali jsme 
pokušení a hned vyzkoušeli. Tímto bych rád za celé SDH 
Dlouhá Louka poděkoval nejen SDH Přeštice, ale také 
zastupitelstvu Lužan které nám na tento nákup a nezbytné 
opravy na svém říjnovém zasedání poskytlo dotaci 20 000 
Kč. Věříme, že nový přírůstek zlepší naši akceschopnost, 
bude sloužit ku spokojenosti hasičů (zejména strojník ocení 
bateriové startování, bez nutnosti silových cvičení a 
několika propálených čepic od prskajícího sání) i všech 
obyvatel vsi při zásazích. Odhalili jsme drobné závady, 
které jsme díky šikovnosti našich členů odstranili na místě a 
následný test dopadl na výbornou. Už se nemůžeme dočkat 
jara, až budeme mít příležitost stroj podrobit plné zátěži. 
Náš starší PPS8 jsme za pomoci velitele SDH Lužany

    

odeslali na revizi a opravu elektroinstalace a motoru
do specializované firmy. Ukázalo se, že oprava bude nutná i 
v čerpadlové části – využijeme zimních měsíců k provedení 
prací.

     Tímto se dostávám ke zlatému hřebu zprávy. Dne 20. 11. 
2021 se konala již výše zmiňovaná velká Valná hromada 
SDH Dlouhá Louka. Konečně jsme u nás mohli pozvat a 
přivítat i vážené hosty – paní Věru Petrželkovou, starostku 
obce Lužany, pana Josefa Křena jakožto čestného hosta, 
pana Libora Bláhu, velitele SDH Lužany a delegáty okrsku 
Plzeň-jih pány Ladislava Krse a Františka Cibulku. Jsme 
velmi rádi, že jsme mohli přivítat i 14 (pokud si myslíte, že 
je to tisková chyba, tak není – slovy čtrnáct) nových členů 
SDH Dlouhá Louka. Přírůstek do naší členské základny je 
to velký a nutno dodat, že většinu nových členů tvoří dívky 
a ženy. Rád bych také zmínil, že jsou mezi nimi i nastávající 
otec, maminka a skoro-babička (tímto všem blahopřejeme). 
Jedinou mrzutostí je, že již pro naše SDH nemůžeme 
používat termín „mužstvo“, ale to myslím všichni přežijeme 
bez větší morální újmy. Slavili jsme také velké životní 
jubileum našeho náměstka, Ing. Jiřího Vojtěcha, připíjeli 
jsme nejednou na jeho zdraví s přáním nezlomného elánu a 
energie i do dalších let. Po oficiálním programu nastala 
volná diskuse za zvuků hudby, doprovodných tanečních 
vystoupení, zpěvů a všeobecného veselí, která se rozešla až 
těsně nad ránem. Poděkovat bych chtěl touto cestou i panu 
Václavu Hrabíkovi, příznivci našeho sboru a skvělému 
kuchaři, který se postaral o opravdu famózní občerstvení. 
Věříme, že si všichni vzájemné setkání a popovídání užili.

     Při diskusi jsme probírali i naše plány do budoucna. Paní 
starostka vznesla poznámku ohledně větší aktivity
s ohledem na kulturu, kterou akceptujeme s největší 
vážností. S velitelem SDH Lužany jsme předběžně 
naplánovali společné otestování veškeré techniky a 
vybavení na jaro příštího roku. Rádi bychom také opravili a 
dovybavili budovu hasičské zbrojnice, renovovali 
elektroinstalaci v klubu SDH. Plány máme velké a díky širší 
členské základně se nám doufejme podaří vše realizovat a 
ještě si u toho užít nějakou legraci. Pravděpodobně poslední 
a příjemnou akcí SDH Dlouhá Louka v tomto roce bylo 
vánoční ozdobení stromku na návsi a jeho rozsvícení. 
Přejeme vám hezké a hlavně veselé Vánoce, hodně zdraví, 
radosti a srandy. Brzy (snad) na viděnou na nějakém bále či 
zábavě, třeba na Dlouhé Louce.

Ing. Robert Šimonovský, starosta sboru
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PEČENÍ PERNÍKŮ V DLOUHÉ LOUCE

      Tak jako již tradičně každý rok před první adventní 
nedělí i letos jsme se v pátek 26. listopadu sešli v hojném 
počtu na jevišti kulturního domu na Dlouhé Louce ke 
zdobení perníčků.  Pro všechny děti byly tento rok napečeny 
svícny ve tvaru vánočního kapra a opět nechyběly ani 
perníkové chaloupky. Novým motivem byl velký stromek a 
anděl. Škoda jen, že některé děti se musely pro nemoc 
omluvit a společné zdobení si neužily. Ale ani ony nepřišly 
o perníkem vonícího kapra, který jim byl donesen domů. 
Doufáme, že jim toto udělalo alespoň trochu radosti a lépe 
se jim při zdobení stonalo. 
Tak zase za rok…….
     A pokud nám to situace dovolí, budeme zase na Štědrý 
den odpoledne na točně u našeho krásného vánočního 
stromečku „čekat na Ježíška“. 
    Tak krásný předvánoční i vánoční čas a pevné zdraví 
v roce 2022.

    

     DLOUHÁ LOUKA – PROSINEC 2020
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NOVÁ POSEZENÍ V LUŽANECH A V ZELENÉM

     

     První dvě sezení, u kterých je také informační tabule
s malovanou mapou nejbližšího okolí, najdeme v Lužanech 
u bývalých dílen u zámku a druhé pak v blízkosti křížku
nad obcí Zelené. Obě tyto sestavy získala Obec Lužany
s malou finanční spoluúčastí z dotace od Plzeňského kraje 
přes Mikroregion Přešticko. 
     Sezení, které se nachází ve spodní ulici v Lužanech 
blízko čp. 18 nahradilo lavičku v nevyhovujícím stavu, 
která byla u čp. 6. Věříme, že všechna tato sezení přispějí
k vzájemným setkáváním a odpočinkům při procházkách.  

 

ZREVITALIZOVANÁ SKALKA VE FOTOGRAFIÍCH

     

 



KNIHOVNA

11

 NABÍDKA KNIH PRO NAŠE ČTENÁŘE

      

     

    

KAVÁRNA S BOHATOU TRADICÍ – 
STATEČNÁ RODINA – ZAKÁZANÁ 
LÁSKA Strhující příběh jedné kavárenské 
dynastie na přelomu 20. století, 
Wiesbaden, 1945. Mladá Hilda sotva 
dokáže uvěřit svému štěstí. Válka skončila 
a kavárna U Anděla zůstala jako zázrakem 
ušetřena. Přes všechny překážky chce 
tento rodinný podnik s bohatou tradicí 
opět učinit skvělým místem setkávání 
významných osobností, čímž byl proslulý 
dříve. Mladý mír však již brzy zkalí první 
konflikty. Když přijde do kavárny 
půvabná mladá žena a představí se jako 
její sestřenice Luisa, vyvolá to v Hildě 
nedůvěru. Kdo je tahle záhadná Luisa, 
která se z Východního Pruska dostala až 
do Wiesbadenu? Narůstající rivalita mezi 
oběma ženami ohrožuje harmonickou 
atmosféru v kavárně. Dokud Hilda i Luisa 
nakonec nepochopí, že mají cosi 
společného – tajemství z válečné doby, jež 
je dodnes děsí.

Brutální vražda bývalé 
lásky Ellie přivede 
Alexe na stopu vůdce 
gangu nezletilých 
zabijáků, jemuž se 
přezdívá Tygr. Tygr je 
lidská zrůda s vazbami
na nigerijské podsvětí. 
Masakr Ellie a její 
rodiny je jen první
v řadě…

Branibor v roce 929 Při 
krvavém útoku německého 
vojska pod velením krále 
Jindřicha I. je zajat slovanský 
knížecí syn Tugumír. Spolu se 
sestrou Drahomírou jsou 
odvlečeni do Magdeburgu, kde 
se Tugumír brzy proslaví jako 
léčitel. Zachrání život 
Jindřichovu synovi Otovi a 
stane se jeho osobním lékařem 
a učitelem jeho synů. Přesto 
zůstává i nadále rukojmím a 
zajatcem mezi dvěma světy. 
Když se po Otově korunovaci 
vyrojí odpůrci, kteří ho chtějí 
svrhnout, obrací se král s 
nezvyklou prosbou na 
Tugumíra, muže, který je 
zároveň jeho přítelem i 
nepřítelem… Z pera Rebeccy 
Gablé, která je nazývána Ken 
Folletem v sukních.

Děj dalšího, netrpělivě očekávaného 
románu oblíbené autorky se odehrává 
v 15. a zároveň v 21. století a jeho 
hrdinkami jsou dvě ženy – Catrin a 
Miranda. V roce 1400 se na velšských 
hranicích schyluje k válce. Catrinin 
otec je věštec a hraje nebezpečnou hru 
v centru zuřivého soupeření mezi 
velšskými knížaty a anglickými pány. 
Catrin se ocitne ve zdech hradu 
Sleeper a je vyzvána, aby předpověděla 
osud Walesu, ona však vidí jen blížící 
se válku a krev… V roce 2015 odjíždí 
Miranda na hrad Sleeper, aby unikla 
realitě a uspořádala si myšlenky. 
Pomalu cítí, že se v samotě hor 
probouzí k životu, ale pokaždé, když 
zavře oči, její sny ožívají. Setkává se v 
nich s mladou dívkou, která křičí a 
vztahuje k ní ruce. Zdá se, že jí může 
pomoct jen Miranda

Bel pociťuje obavy z Vánoc, které má strávit u babičky 
ve starém domě. Dům je to krásný, ale zároveň trochu 
strašidelný. Jednou Bel v zahradě spatří kočku. Sleduje 
její stopy a náhle se ocitá v minulosti. Zde potkává 
stejně starou Charlotte, dívku z viktoriánských časů. 
Charlottina malá sestra Lucy je velmi nemocná. 
Charlotte hledá jejího kocoura Snížka a doufá, že 
opětovné shledání s milovaným mazlíčkem může Lucy 
pomoci k uzdravení. Ale kocourek není nikde k nalezení 
a čas se krátí…

Leo dělá svým rodičům starosti. Místo aby se účastnil soubojů 
s ostatními rytíři, pořád by si jenom četl. Jednoho dne mu proto 
darují novou výzbroj a pošlou jej zkrotit zlého draka, co 
tyranizuje daleké město. Utká se s ním však Leo v boji, nebo 
najde jiný způsob? To se dozvíte na stránkách této překrásně 
ilustrované knížky.
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DĚTSKÉ ODPOLEDNE
     
     Koronavirová opatření nám pokazila naše plány udělat, 
tak jako každý rok v červnu, odpoledne pro všechny 
nejmenší k jejich svátku. Proto jsme se po uvolnění restrikcí 
rozhodli podobnou akci udělat na začátku září, přesněji
5. září 2021. Na hřišti bylo pro děti připraveno opět několik 
stanovišť, ale novinkou byl výšlap za některými stanovišti 
až k „Soudku“. Všechny děti to statečně vyšláply, dolů 
seběhly a v kabinách Sokola Lužany obdržely špekáčky k 
opečení na přírodním ohništi. Akce se vydařila a proto 
doufáme, že v takové formě by se mohla příští rok opět 
uskutečnit, tentokrát snad v červnovém datu. 

  
 

    

POUŤOVÝ VÍKEND

     I v letošním roce jsme měli pouťový víkend v Lužanech 
11. - 12. 9. plný zajímavých kulturních a sportovních akcí. 
Po celý víkend jsme mohli navštívit zámek Josefa Hlávky a 
v sobotu jsme se mohli zúčastnit oslav 80. výročí založení 
TJ Sokol Lužany s představením nových kabin, večer pak 
pouťové zábavy, kterou pořádali hasiči. Ti pro všechny 
uspořádali v neděli také Den otevřených dveří
v zrekonstruované hasičské zbrojnici a v parku u zámku 
jsme mohli navštívit stánky s rukodělnými výrobky. Škoda 
jen, že se nám vždy přihlásí někteří řemeslníci, kteří se
z neúčasti na této pouti ani neomluví. V kapli proběhla 
tradiční poutní mše a nezapomněli jsme ani na nejmenší, 
pro které byl přichystán nejen skákací hrad, ale také 
nafukovací skluzavka. Věříme, že jste si pouťový víkend 
užili k vaši všeobecné radosti. 

LAMPIÓNOVÝ PRŮVOD

     Každoroční lampiónový průvod se uskutečnil
v Lužanech 6. listopadu. Všichni zúčastnění se sešli
u pomníku, kde se seznámili s tradicemi vážícími se
k tomuto svátku. To už si všechny děti postupně rozsvěcely 
lampióny a vydaly se na procházku po celých Lužanech.
A že to byla velká parta – jen dětí jsme napočítali 54, když
k tomu přidáme i dospělý doprovod, dovedete si představit 
ten velký štrůdl lampiónů. Naše cesta skončila
v hasičské zbrojnici, tentokrát v samotné garáži, kde byl 
všem podáván čaj, martinské rohlíčky od H. Lindnerové a 
od hostinského p. Bláhy věnovaná lízátka.
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ODLOŽENÝ ZÁJEZD PRO MAMINKY
    
      „Na ostro“ - tak se jmenovalo divadelní představení,
na které jsme se vydali s našimi maminkami 19. 11. 2021. 
Datum je trochu zavádějící zejména v souvislosti s tím, že 
to mělo být představení maminkám k jejich svátku, ale 
popravdě to bylo představení, které se 2 x překládalo kvůli 
koronaviru. Odložené divadlo přišlo v době, kdy kolem nás 
opět začala stoupat křivka nemocnosti, a my jsme to pocítili 
zejména v účasti našich starších spoluobčanek. Nepřihlásilo 
se jich mnoho, a tak jsme museli zakoupené vstupenky 
nabídnout i v okolních obcích. Samozřejmostí bylo 
předložení bezinfekčnosti a po dobu představení pak 
nasazený respirátor. I tak bylo divadlo povedené, dokonce 
jedna z našich účastnic H. Klinerová si zahrála
s profesionály malou scénku. A kdo si s ní zahrál? Slávek 
Boura, Petr Vojnar, Jaroslav Sypal, Eva Hráská a Jaroslava 
Bobková (dříve Stránská).
    Děj příběhu: Manželé Rollie a Dafné se shodou okolností 
dostanou do tíživé životní situace. Za každou cenu potřebují 
peníze, stejně jako jejich rodinný přítel – kameraman Alex. 
Jak se ale od pomyslného dna odrazit? Při náhodném 
setkání s neúspěšnou leč krásnou herečkou se zrodí nápad: 
natočit film pro dospělé…

    

MIKULÁŠ

     Neděle 5. 12. - předvečer Sv. Mikuláše. Každým rokem 
vyráží skupinka čertů, a s nimi putuje po vsi i Mikuláš a 
anděl, aby společně navštívili domácnosti s malými dětmi a 
zjistili, jak na tom se zlobením letos děti byly. Někdy 
ukápne slzička, někdo se „statečně“ schovává, ale nic 
naplat, dárky, které Mikuláš rozdává se nedávají zadarmo. 
Tu si vyslechne básničku, jinde zase písničku, někde 
postraší a zarachotí řetězy čerti, ale večer vždy končí plným 
košíčkem dobrot a někde i slovy „já se jich stejně nebál“. 

     

 ZRESTAUROVANÝ KŘÍŽEK

     Křížek u silnice I/27 u Lužan byl již léta v žalostném 
stavu. Po konzultaci s p. Směšným, který předložil 
restaurátorský záměr, jsme přistoupili na jeho obnovu. Kříž 
byl odvezen do ateliéru, kde byl mechanicky očištěn, 
zpevněn, umělou směsí kamene domodelován a výdusek 
kříže byl doplněn litinovým pozlaceným korpusem Krista. 



 BLAHOPŘEJEME/OSTATNÍ

Obecní úřad blahopřeje všem níže uvedeným jubilantům, kteří v 1. polovině roku 2022 oslaví výročí 
narození, a přeje jim do dalších let hlavně hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody. Uvedeni jsou občané, 

kteří vyslovili souhlas s uveřejněním.  

ČERVEN:
Marie Brabcová (85) – Zelené
Alena Duchková (79)
Antonín Jiřík (70)
Josef Křen (78)
Jitka Štětinová (74)
Miloslav Hořký (89) – Zelená Hora
Josef Doležal (83)
Miloslav Běl (78) – Zelená Hora
Marie Berková (72) – Zelené
Ludmila Beštová (83)
Helena Flídrová (80)
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BŘEZEN
Anna Kalčíková (79)
Věra Petrželková (84)
Marie Křenová (81)
Josef Křen (84)
Jiří Jílek (74)
Hildegarda Aschenbrennerová (87)
Alena Šalomová (77)
Marie Bláhová (73) – Dlouhá Louka
Josef Šos (72) – Zelená Hora
Božena Rymusová (76)
Josef Dvořák (72)
Ing. Pavel Volf (79)
Věra Kavinová (75)

DUBEN
Drahuše Pacholíková (74) – Zelené
Marie Šosová (97) – Zelená Hora
Marie Červená (80)
Marie Nováková (88)
Josef Šalom (78)

LEDEN
Josef Pacholík (80) – Zelené
Zdena Krýslová (74) – Dlouhá Louka
Antonín Fořt (76) – Zelené 
Václav Motlík (73)
Ing. arch. Jaroslava Lexová (72)
Marie Burianová (87)
Blanka Burianová (88)

KVĚTEN
Jaroslav Pelíšek (72)
Josef Běl (75) – Zelená Hora
Václav Červený (72)
Hana Hohlbergerová (75) – Zelené
Jana Červená (70)
Blažena Hořká (80) – Zelená Hora
Marie Pelíšková (80)
Josef Umner (75)
Zdeněk Panc (73) – Zelené 
Květuše Hrachová (81)
František Kozák (78)

ÚNOR
Zdeňka Boudová (90)
Jana Bartoníková (81)
Anna Pelíšková (81)
Olga Fořtová (73) – Zelené
Jana Regnerová (70)
Marie Skálová (77)
Marie Umnerová (70)
Greta Bačová (90)

     

POMOC MORAVĚ

     Na základě vyhlášené celostátní sbírky na pomoc 
tornádem zničených obcím na Moravě jsme od našich 
občanů zaslali na transparentní účet Obce Lužice částku
7 500,- Kč, k tomu pak přidalo zastupitelstvo obce
na základě schváleného usnesení ze zasedání částku
20 000,- Kč. Věříme, že naše finance přispějí k rozkvětu 
obce a pomoci jednotlivým občanům. 
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    NATÁČENÍ SERIÁLU V LUŽANECH

      Ve dnech 16. - 21. 10. 2021 jsme mohli pozorovat velké 
hemžení filmové techniky v okolí lužanského zámku. 
Nejdříve se technika rozmístila na parkovišti
pod obchodem, po prvních dvou dnech se však přestěhovala
do bývalého areálu dílen ve dvoře u zámku. Na zámku a
v jeho parku natáčel pro HBO Jan Hřebejk seriál Vítěz. 

      Protagonistou seriálu je Viktor Hudák, fiktivní premiér, 
který se po ukončení politické kariéry vrací k běžnému 
životu. Když jeho nástupce drasticky změní všechny 
zákony, které po celou kariéru pracně zaváděl, tak si rychle 
uvědomí, jak malou má jako expremiér moc. Hlavní roli
v chystaném komediálním dramatu dostal Ady Hajdu. Dále 
hrají Ivana Chýlková, Milan Ondrík nebo Petra Dubayová. 

      Podle producenta Jonathana Younga si seriál „dělá 
legraci z nabubřelosti, patriarchátu a politiky. Je jedinečný 
tím, že zobrazuje slovenské i české postavy, místa a kulturu 
a dává divákům možnost nahlédnout do života rodiny, jejíž 
členové se snaží si k sobě opět najít cestu“.

    Scénář seriálu napsala Zuzana Dzurindová, dcera 
bývalého slovenského premiéra Mikoláše Dzurindy, 
společně s Peterem Nagym. 
     
      Jan Hřebejk už dříve s HBO spolupracoval
na seriálu Až po uši. V minulosti HBO pro lokální trh 
připravilo dobře hodnocené seriály Hořící keř, Pustina nebo 
Bez vědomí. Můžeme tedy doufat, že se vydaří i Vítěz. 

    

POCTA JOSEFU HLÁVKOVI
 K 190. VÝROČÍ NAROZENÍ

     Rok 2021 se nese v duchu významného výročí 
přeštického rodáka Josefa Hlávky, neboť tento architekt a 
mecenáš evropského formátu se narodil 15. února 1831, 
tedy přesně před 190 lety. Přeštická základní škola, která 
hrdě nese Hlávkovo jméno, se rozhodla uctít jeho památku 
neobvyklým počinem. Zásluhou učitelů a žáků vznikl film, 
který se natáčel v obou budovách 1. a 2. stupně naší školy, 
před Hlávkovým rodným domem, u přeštického chrámu 
Nanebevzetí Panny Marie a také na zámku v Lužanech. 

     Nyní už můžeme s radostí oznámit, že film je 
dokončený. Kvůli koronavirové pandemii však jeho vznik 
nebyl vůbec jednoduchý a provázela ho spousta překážek a 
nesnází. Na podzim roku 2020 začal vznikat scénář k filmu 
o Hlávkově životě a jeho celoživotní práci očima dětí 
s názvem „Hovory s Josefem Hlávkou“. Na scénáři se 
podílely Mgr. Naďa Květoňová a Mgr. Pavlína Křenová. 
Počátkem roku 2021 se začal s osmi žáky pátého ročníku 
film natáčet. Situace s pandemií však nedovolila v natáčení 
pokračovat, a proto jsme práci museli na několik měsíců 
přerušit. 

     Mezitím vznikala výtvarná díla a prezentace o životě a 
díle Josefa Hlávky. Během distanční výuky žáci 4. ročníku 
vytvořili kresby Hlávkových staveb a žáci 5. ročníku se 
pokusili výtvarně zaznamenat portrét samotného Josefa 
Hlávky. S ohledem na situaci jsme pro prezentaci prací 
nejprve zvolili výstavu na webových stránkách školy, kde 
můžete zhlédnout na čtyřicet výtvarných prací, ale i 
prezentaci. Každý si zde může také ověřit své znalosti
o významném přeštickém rodákovi v kvízu „Jak znáte 
Josefa Hlávku?“, který vytvořily žákyně 5. ročníku Anna 
Ménerová a Adéla Burlová. V dubnu 2021 jsme výstavu 
prací nainstalovali v přízemí přeštické radnice a 
v neposlední řadě do vestibulu budovy školy v Rebcově 
ulici. 

     V květnu 2021 jsme mohli ve filmu opět pokračovat. 
Děvčata i chlapce natáčení filmu tak velice zaujalo, že 
zasahovali svými dotazy do samotného scénáře. Žáci podle 
scénáře kladli otázky Josefu Hlávkovi, který si s nimi 
hlasem pana učitele Mgr. Radka Mašáta „povídá“ z pozadí 
obrazů a provází je svým bohatým životem. Natáčení 
probíhalo pouze na amatérské úrovni, nahrávalo se 
v různých prostorách, a proto bylo nutné sjednotit zvuk, 
který se dohrával formou dabingu. Velké poděkování patří 
paní Mgr. Nadě Květoňové, která se postarala o kameru, 
střih, zvuk i režii a má největší zásluhu na vzniku filmu. 
Video je ke zhlédnutí na webu školy a stránkách Hlávkovy 
nadace. K filmu budou ještě vypracované pracovní listy a 
bude sloužit jako výukový materiál pro všechny žáky nejen 
naší školy. Poděkování patří všem, kteří se zapojili a 
přispěli ke vzniku celého projektu. Děkujeme především 
Hlávkově nadaci za možnost natáčet na lužanském zámku a 
paní Haně Kaufnerové, správci zámku, která nás ochotně 
provedla a sdělila spoustu zajímavých informací. Také 
děkujeme paní Věře Kokoškové a Bc. Drahomíře Valentové 
z Domu historie za poskytnutí pramenů, ze kterých jsme 
čerpali.  

Zdroj: Sborník Pod Zelenou Horou č. 4/2021 a 
Přeštické noviny – prosinec 2021
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 ANTONÍN DVOŘÁK

     8. září 2021 jsme si připomněli 180. výročí narození 
Antonína Dvořáka, skladatele, který měl velice úzké vztahy 
s majitelem lužanského zámku Josefem Hlávkou. Proto si 
v tomto článku připomeňme jeho život i dílo.

     

     
     Antonín Leopold Dvořák (8. září 1841 Nelahozeves – 
1. května 1904 Praha) byl jedním z nejvýznamnějších 
českých hudebních skladatelů a je světově nejhranějším 
českým skladatelem vůbec. Dvořákova symfonická a 
koncertantní díla jsou tradiční součástí repertoáru 
významných orchestrů po celém světě. 
     Síla Dvořákovy melodické invence uchvacuje dodnes 
odborníky i laiky a brala dech i skladatelovým současníkům 
(je znám Brahmsův výrok: „Dvořákova témata pro vedlejší 
myšlenky by mně docela stačila i na myšlenky hlavní…“). 
Antonín Dvořák se proslavil svými symfonickými díly a 
velkými vokálně-instrumentálními skladbami, neméně však 
i koncertními skladbami a operami. Dvořák je čelním 
světovým představitelem tzv. klasicko-romantické syntézy.
     Antonín Dvořák se narodil a vyrůstal v Nelahozevsi 
blízko Prahy. Jeho otec František byl řezníkem. V letech 
1853-1856 pobýval mladý Antonín ve Zlonicích, kde se ho 
ujal místní kantor a varhaník Antonín Liehmann, který 
odhalil jeho mimořádný hudební talent (hrál na housle, 
klavír, varhany). V šestnácti letech tedy odešel do Prahy 
studovat varhanickou školu. Zároveň hrál na violu
v orchestru Prozatímního divadla pod vedením Bedřicha 
Smetany.
     Velmi brzy začal skladatelskou dráhu. Jeho žena skladby 
poslala tehdy nejvýraznější osobnosti romantismu 
Johannesu Brahmsovi, který Dvořáka posléze doporučil 
jako skladatele berlínskému nakladateli Simrockovi.
Pro něho Dvořák v roce 1878 napsal první řadu 
Slovanských tanců a díky vynikajícím kritikám se rázem 
proslavil po celém světě. Úspěšně se uplatnil i jako dirigent 
svých skladeb. Roku 1884 je Dvořák pozván do Londýna, 
aby dirigoval svou Stabat Mater, vokálně-instrumentální 
dílo, složené po smrti jedné z jeho dcer. Setkává se
s ohromujícím úspěchem a získává tak silné vazby
na anglickou hudební scénu, kde jej vynikající výkony 
souborů sborového zpěvu zčásti motivují k dalšímu 
kompozičnímu úsilí v oblasti skladeb vokálně-
instrumentálního charakteru.

    

Jeho Rekviem, poprvé uvedené v roce 1891 v Birminghamu 
pod skladatelovou taktovkou (česká premiéra se uskutečnila 
v Národním divadle v Praze v dubnu roku 1892), je 
vyvrcholením této činnosti a představuje spolu
s Mozartovým umělecky nejpřesvědčivější skladby tohoto 
druhu vůbec. Na základě všech úspěchů získává doktorát
v Praze a Cambridge a stává se profesorem na pražské 
konzervatoři, kde vychoval řadu významných českých 
skladatelů, jakými byli např. Vítězslav Novák a Josef Suk 
starší. Josef Suk se seznámil a později oženil s Dvořákovou 
dcerou Otilií a stal se tak jeho zeťem.
     V roce 1892 je Dvořák obeslán dopisem ze Spojených 
států amerických. Zakladatelka americké národní 
konzervatoře v New Yorku, Jeanette Thurberová, se jej 
snaží získat jako ředitele této instituce. Dvořák sice nejprve 
váhá, ale pak nabídku přijme, aniž tuší (jak se později 
ukáže), jak velkolepé dílo (9. skladatelovu symfonii, 
složenou v roce 1893), jež se stane jednou z největších 
skladeb svého druhu v celé světové hudební historii, jeho 
americká mise přinese. Dvořákův pobyt ve Spojených 
státech amerických v letech 1892 - 1895 mu krom toho 
přináší další četné pocty a definitivně i světovou proslulost.
     Umění Antonína Dvořáka je naprosto osobitou klasicko-
romantickou syntézou. Síla a absolutní jedinečnost 
skladatelova je přítomna především v orchestraci a 
instrumentaci. Jeho tvůrčí vývoj probíhal v několika 
etapách: první skladby vyrůstají z odkazu Beethovena a 
Schuberta, druhá fáze jeho úsilí je však již zcela v režii jeho 
osobitého cítění, kdy projevuje již naprosto originální a 
specifické hudební chápání jak po formální, tak obsahové 
stránce. Třetí období je typickým příklonem k vlasteneckým 
námětům a českým hudebním inspiracím (kantáta Hymnus, 
Moravské dvojzpěvy). Zvláštního zabarvení dodalo 
Dvořákově hudbě úsilí o obecně slovanský ráz tvorby, 
kterým obohatil nejvýrazněji světovou hudební tvorbu. 
Podobně (aniž by však opustil české a slovanské 
charakteristiky) byl za svého amerického pobytu inspirován 
hudbou černošskou a indiánskou, což se projevilo v jeho
9. symfonii, zvané "Novosvětská", která patří k nejlepším 
dílům tohoto druhu v celé hudební historii. V posledním 
období dospěl k osobitě barvitému projevu v souvislosti
s inspirací českými pohádkami a bájemi (opery Čert a Káča, 
Rusalka).
    Antonín Dvořák napsal 9 symfonií, několik symfonických 
básní, velké skladby instrumentální (Slovanské tance), 
vokální a vokálně-instrumentální (Stabat Mater, Svatá 
Ludmila, Requiem, Te Deum), 5 koncertních ouvertur, 
množství komorních skladeb (nejznámější je smyčcový 
kvartet F-dur, zvaný "Americký"), koncertů (houslový, 
violoncellový a klavírní), písně (Biblické písně), sbory, 
klavírní skladby (verze Slovanských tanců, později i 
orchestrální verze), 10 oper (nejznámější jsou Rusalka, 
Jakobín, Čert a Káča, Dimitrij a Armida). Uctíván celým 
světem Dvořák nečekaně umírá v Praze 1. května 1904.
      Nejrůznější dokumenty a další památky (notové 
autografy, korespondence, listinné materiály, výtvarná díla, 
dobové fotografie, programy, plakáty), na tohoto 
výjimečného skladatele jsou umístěny v Muzeu Antonína 
Dvořáka, které od doby svého vzniku v roce 1932 sídlí
v barokním letohrádku Amerika v Praze.
      Jak jsme již dříve uvedli, Josef Hlávka zval na zámek 
do Lužan řadu hostů z uměleckého a vědeckého světa, mezi 
nimi i Antonína Dvořáka, který na jeho žádost zkomponoval 
Mši D-dur „Lužanská“ k vysvěcení nové zámecké kaple
v roce 1887 a Hlávkovi ji věnoval.
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ŽIVOT, KTERÝ SE PŘEDBÍHAL

     Bůhví, jak se v minulém století dostal do Čech potomek 
starého ruského šlechtického roku Jednorovičů – 
Kosakovských. Oženil se zde a založil rodinu v Hořicích 
v Podkrkonoší. Vliv krajiny „blouznivců našich hor“ se měl 
později osudově podepsat na životě jeho syna – ale 
nepředbíhejme událostem.

     Starší z jeho dvou dětí, syn Bohumil se narodil
28. 4. 1898. (Neznámo kdy si v dospělém věku přisvojil 
druhé počeštěné jméno svého rodu – Kosovský.
Pro důvěrné přátele krátce „Kos“.) Až na to, že od malička 
rád maloval, příliš se od svých vrstevníků nelišil.
Na počátku puberty však stačila jedna návštěva u zubaře a 
jedna banální injekce proti bolesti, aby došlo k náhlé 
iniciaci Bohumilových dosud dřímajících mediálních 
schopností. „Duchařské“ prostředí kolem něho s podomními 
kroužky spiritistů jej rázem oslovilo a vtáhlo mezi sebe.

     Do první světové války stačil absolvovat jen střední 
chemickou školu v Jičíně. Pak narukoval. Na italské frontě 
málem podlehl těžké infekci tyfu. Zachránilo ho mazání 
proti vším, které poslala starostlivá maminka jednomu 
spolubojovníkovi. Instinktivně si je namazal na chleba a 
snědl. Přežil a získal krátkou zdravotní dovolenou
na zotavenou. Protože mu jeho šestý smysl signalizoval 
brzký konec války, vrátit se nehodlal. O nějaký ten den se 
ale spletl a rázem se stal válečným zběhem. Dobrovolně se 
přihlásil na rotě v Jičíně. Šťastnou souhrou okolností nebyl 
odsouzen, něco nasluhoval, pak byl propuštěn. Za ušetřený 
žold z vojny koupil sestře v Hořicích obchod. Sám se 
rozhodl hledat štěstí v Praze.

     Získal pěkné místo tajemníka Parlamentu. Rázem se 
přenesl do prostředí, v němž se cítil jako ryba ve vodě. 
Začal se hodně stýkat s umělci, především malíři. Z nich se 
nejvíce sblížil s Alfonsem Muchou a brzy byl v jeho rodině 
jako doma. Jen z náznaků lze vytušit jeho nenaplněný vztah 
s Muchovou dcerou Jarkou. Zato syna Jiřího, nevalného 
studenta, se rozhodl podržet tím, že mu jako první podsunul 
spisovatelské pero. Pod pseudonymem REKTUS vydal 
Bohumil Kosovský knížku „Duše trampa“ a jako autora 
označil Muchu mladšího. Mezitím se pilně učil malovat 
(docházel léta do ateliéru malíře Františka Hofmana 
v Mikovcově ulici), měl „na svědomí“ snad i několik 
námětů pro Mistra Muchu (návrh jednoho okna do chrámu 
sv. Víta, podíl na „Otčenáši“) a v intelektuálských kruzích 
proslul jako neúnavný organizátor přednášek na nejrůznější 
duchovní témata. Měl posluchače zvučných jmen – Čapky 
počínaje a hvězdářem Adamírou konče. Tradovalo se, že 
dokázal hovořit strhujícím způsobem na jakékoliv téma, 
které mu třeba těsně před vystoupením náhodně vyhledali 
ve slovníku. Nedostatek vzdělání zřejmě nepociťoval; on 
sám hovořil o tom, že se pohybuje ve čtvrté dimenzi vědomí 
a že je pouze tlumočníkem Vyšší inteligence. Svými 
jasnovidnými vizemi se snažil společnost varovat. Tak
v r. 1933 vydal pod pseudonymem Ivan Horný spisek 
„Šílený adventista“, v němž popsal jak počátky hitlerismu a 
komunismu, tak konce obou. Jako bibliofilii vydal 
„Legendu o sv. Janu“, kterou napsal ve prospěch 
rehabilitace M. Jana Husa. Oběma pracemi na sebe 
upozornil, ovšem v panujících poměrech spíše ve svůj 
neprospěch.

    

     Těsně před počátkem války odešel z Prahy do Brna, kde 
se v tamní zbrojovce hodlal uplatnit jako chemik. Uvedl se 
tu dobře svým zlepšovacím návrhem na brynýrování 
(povrchovou úpravu kovu), ovšem to už továrnu obsazovali 
Němci. Patrně do této doby spadá další Kosovského objev – 
dnes tak oslavované viagry -, kterou se mu již tehdy 
podařilo vyrobit z jedné indické rostliny. Ve válečných 
událostech pochopitelně vše zapadlo. Po udání mu i v jeho 
věku hrozila cesta na nucené práce do Německa. Vyvázl 
díky náhle operaci slepého střeva, takže se ocitl v tzv. 
zadržovacím zajateckém táboře v Brně. Zde podruhé přežil 
svoji smrt. Z hromadné otravy veškerého osazenstva
po požití závadné polévky vyvázl jen Bohumil s německým 
bachařem. Do konce války pak byl ustanoven chemickým 
hlídačem – ochutnávačem veškeré stravy, kterou vězni 
dostávali. Po útěku Němců v r. 1945 se složitou cestou 
vrátil zpět do Prahy, kde po čtyřech letech nepřítomnosti 
nalezl svůj byt netknutý, se vším majetkem. 

     S nástupem komunismu však nastal v životě Bohumila 
Kosovského dramatický zvrat. Jeho jasnovidné schopnosti 
mu velely již v první vlně zatýkání varovat tři vlivné lidi, 
jimž hrozilo zatčení a poprava. Dokonce je sám převedl 
přes hranice u Mrákova na Domažlicku. Byl však prozrazen 
a v r. 1950 zatčen. Ještě v jeho přítomnosti si členové 
přepadového komanda StB rozdělovali majetek
ze zabíraného bytu – obrazy, akcie, peníze na hotovosti. 
Vazba na Pankráci trvala dva roky. Pak konečně soud. 
Obžalovanému byla přičtena k tíži jeho předválečná činnost 
ve spiritistických kroužcích, prokurátor JUDr. Barbař byl
na likvidaci lidí tohoto druhu speciálně školen v Moskvě. 
Jedině zásluhou nebojácné obhájkyně dr. Turečkové, za níž 
se postavilo 16 jejích přátel z branže, byl původní trest 
smrti pro Bohumila Kosovského změněn na doživotí. 
Později mu byl trest zmírněn na 18,5 roku. 

    Následovaly roky těžké a nebezpečné práce v uranovém 
dole Bytíz u Příbrami. Až po zmrzačení nohy mohl 
vykonávat o něco lehčí práci skladníka. Ani zde se Bohumil 
Kosovský nezpronevěřil svému poslání a jeho spoluvězni 
dlouho vzpomínali, jak je tajně ve chvilkách volna
ve sklepní místnosti pod kuchyní posiloval svými 
duchovními promluvami ve víře, že přežít se dá všechno. Po 
uvolnění poměrů v 60. letech byl za dobré chování 
podmínečně propuštěn,  a po r. 1968, kdy požádal
o rehabilitaci, mu byl trest zahlazen. K náhradě zabaveného 
majetku ovšem nikdy nedošlo. 



ŽILI MEZI NÁMI/ŠIPKAŘI

18

pokračování z minulé strany

       Po propuštění měl jen to, co měl na sobě. Košili
po popraveném kamarádovi a vězeňské tepláky. Prahu měl 
zakázanou, neměl kam jít. Rodiče dávno nežili, se sestrou 
se nestýkal. Přes starého známého získal tip na Hlávkův 
zámek v Lužanech, kde mělo být volné místo kastelána.
Po přímluvě prezidenta Akademie věd dr. Bohumila Němce 
je dostal, i když jen nakrátko. Minulost byla silnější a pak, 
nebyl z těch, kteří před určitými věcmi zavírají oči.  

     Víceméně z milosti byl poté přijat jako pomocný dělník 
do lužanské Osevy, kde mu vyhradili k užívání jednu velmi 
skromnou místnost. Stala se mu domovem na čtvrt století. 
Denně v ní po příchodu z tulipánových plantáží maloval, 
pokud bylo čím a na co (dochovala se jeho žádost k soudu
o zvýšení důchodu, který „nepostačuje ani na základní 
malířské potřeby“). Považoval se za malíře a literáta a
na jeho duševní schopnosti neměly vliv ani útrapy ani věk. 
V polovině 60. let napsal Magnu Chartu Libertatum 
Intelektualis, která již počítala se Spojenými státy 
evropskými a kardinálu Tomáškovi, s nímž se dobře znal, 
namluvil na magnetofonový pásek proroctví o pádu 
komunismu, který přijde, až bude blahoslavena Anežka 
Česká. V době, kdy Václav Havel seděl ve vězení, bylo již 
Bohumilu Kosovskému jasné, že jednou bude naším 
prezidentem. Žil v té době pod nepřetržitým dohledem StB 
(jeho svazek byl veden pod hesly „Grof“ a „Metafyzik“), 
která byla v jeho boudě pečená vařená, znepříjemňovala mu 
život, jak mohla a plánovala jeho likvidaci. Měl jako vysoce 
nebezpečný skončit na psychiatrii v Dobřanech. Jako 
tolikrát v minulosti ovšem i nyní zasáhl osud. Při pravidelné 
cestě do lázní v Plzni ho porazila motorka a přerazila mu 
nohu. Při hospitalizaci na chirurgii nemocnice ve Stodě 
svoji přirozenost nezapřel a přednášel z nemocničního lůžka 
spolupacientům. Všimla si toho ošetřující lékařka a zmínila 
se o něm doma otci, který zjistil, že jde o téhož člověk, 
kterého chodil před válkou poslouchat jako student 
medicíny v Praze. Když se dozvěděl, jaké má problémy, 
vahou své osobnosti a profesních styků se zasadil o to, aby 
stařec hrozícímu „blázinci“ unikl.

     

 

     Bohumil Kosovský si předpověděl i vlastní smrt. Patnáct 
dnů před datem 31. 12. 1987 sepsal při plném vědomí 
v přítomnosti notářky dvě závěti.  V jedné odkázal jako 
celek státu (Národní galerii) pozůstalost v podobě souboru 
45 obrazů, které vlastnil v době svého zatčení (šlo o obrazy 
zabavené příslušníky StB a Národní kulturní komisí, mezi 
nimiž mělo mj. být 17 obrazů starých mistrů). Jeden obraz 
byl určen pražskému arcibiskupství. Teprve v případě, že 
obě instituce dar odmítnou, byl stanoven ve druhé závěti 
náhradní dědic. Stát i církev se dědictví vzdaly, snad z toho 
důvodu, že soubor obrazů již dnes nelze zkompletovat (část 
se údajně nalézá v depozitáři zámku Žleby, zbytek je 
neznámo kde), takže ani soudní řízení s druhým dědicem 
dosud nemohlo být uzavřeno.

     Je mezi námi ještě mnoho těch, kteří si pana Bohumila 
Kosovského pamatují. Ve smyslu zlém – těch možná bylo 
víc –, i dobrém. Ať už s ním přišli do styku jako 
spolupracovníci, sousedé, mladí lidé přitahovaní jeho 
charismatickou osobností a nekonformními názory. Určitě 
nikdy na něho nezapomene jeho úředně stanovený 
opatrovník Michal Hranáč, který s ním prožil řadu 
nejhorších let a nahradil mu syna. 

     Byl jiný než ostatní. Věděl o své jinakosti a statečně nesl 
svoji schopnost chápání kosmických zákonů jako dar, 
nikoliv jako úděl. Přes všechny překážky se o své 
vědomosti vždy snažil podělit s těmi, kteří byli ochotni 
naslouchat. Každý, kdo ho poznal blíže, hovoří o tom, že 
byl dokonalým psychoanalytikem, který se dokázal vcítit
do druhého a odstraňovat jeho trampoty, vlévat do něho sílu 
a naději. Člověk od něho odcházel jako vykoupaný. Přesto 
všechno se s ním lidé – až na výjimky – komunikovat báli. 
A právě pro ně je psána tato vzpomínka.

Vyprávění p. Michala Hranáče zpracovala Věra 
Kokošková, Sborník Pod Zelenou Horou č. 3/99

ŠIPKAŘI

     Klub  Běsnící Komáři Lužany oslavil loni 20. výročí 
účastí v soutěžích pořádaných krajskou organizací UŠO. 
Toto výročí jsme chystali oslavit na svém tradičním 
vánočním turnaji, ale bohužel pandemie zastavila veškerý 
život a také šipkový sport.
     Letošní  dvacátáprvní sezona je vlastně pokračováním 
loňské soutěže, ve které byla odehrána tři ligová kola. 
Všichni naši soupeři se po pandemii přihlásili a tak 
pokračujeme s týmy z Přeštic, Vejprnic, Klatov, 
Horažďovic, Stoda, Křimic a Plzně. Své domácí zápasy 
opět hrajeme v Hostinci Lužany. Tréninky probíhají každou 
středu v podvečer. Tým tvoří: Jarolím Radek – předseda 
klubu, Hasák Miroslav – kapitán družstva, Kalčík Martin – 
pokladník, Hrabík Pavel, Havránek Josef, Jílek Jiří, Štolle 
Miloslav a Štych Karel.
     V oblasti financí je největší položkou doprava na zápasy.
Děkujeme Obci Lužany a všem našim příznivcům za 
podporu a také současnému hostinskému, panu Liborovi za 
trpělivost a obětovaný volný čas.
     Rádi uvítáme mezi námi další hráče, kterým se šipky líbí 
a chtějí si poměřit síly s dalšími hráči. 
 Dále si dovolujeme pozvat všechny příznivce 
elektronických šipek na tradiční vánoční turnaj, který se 
uskuteční 25. 12. 2021 od 16.00 hod. v sále KD Lužany.

Miroslav Hasák
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     SOKOL LUŽANY

     Jak jsme vás již informovali v minulém občasníku, rok 
2021 je jubilejním 80. rokem naší činnosti. 

     

     Díky tomu, že se rozvolnila omezení veškerého sportu, 
mohli jsme i my zahájit fotbalovou sezónu 2021-2022.
     K prvnímu utkání jsme zajížděli na hřiště Žákavé „B“. 
Odvážíme si vítězství 4:2, když všechny naše branky dal 
Ondra Urban.
     Doma nás pak čekalo derby proti Radkovicím. Bohužel 
během rozcvičky se zranil právě náš střelec Ondra Urban. 
Toto se odrazilo v samotném zápase a prohráváme 3:1. 
Jedinou naši branku vsítil Martin Švarc.
     Nepomuk „B“ nás potom na svém hřišti poráží 1:0.
Ve Zdemyslicích prohráváme tentokrát 4:0.
     V pátém kole hrajeme na domácím hřišti, proto jsme
při té příležitosti připravili oslavy 80 let kopané 
v Lužanech. Oslavy jsme zahájili na hřišti ve 14,30 hodin 
zprávou o činnosti za posledních 5 let. Poté bylo sehráno 
utkání bývalých hráčů. Pak následovalo mistrovské utkání 
proti Stodu. Toto utkání nám trochu zkazilo náladu oslav, 
protože po poločase 2:2 nakonec prohráváme 5:2. Naše 
branky dali Tomáš Kutka a Dan Horák.
     Na hřišti posledních Předenic po mnoha šancích pouze 
remizujeme 1:1 a na penalty bohužel prohráváme. 
     Hra týmu se začíná zlepšovat, ale v Seči opět těsně 
prohráváme 2:1. Martin Švarc vsítil jedinou naši branku. 
     V devátém kole doma narážíme na Spálené Poříčí. 
Dostáváme velice brzy první branku, ale po naší pěkné
 

 
     

    

akci si soupeř dává vlastní gól a my potom brankami 
Martina Švarce a Martina Hřebce otáčíme do poločasu 
zápas v náš prospěch. Skóre 3:1 se nemění do konce zápasu 
a tím získáváme 3 body. 
     V Klášteře dáváme díky Ondrovi Brožovi 1. branku, 
skóre na 2:0 zvyšuje Tomáš Kutka. Soupeři se podaří snížit 
na 2:1. Pak přidává svoji druhou branku Tomáš Kutka a je 
to 3:1. Pak je proti nám nařízena penalta, ale Dan Písař ji 
chytá. Do poločasu završuje hatrick Tomáš Kutka – 4:1.
Ve druhé půli navyšujeme skóre na 5:1 – Ondra Skála, 6:1 – 
Martin Hřebec, 7:1 – Martin Švarc. V této fázi zápasu je 
proti nám nařízena již druhá penalta, kterou Dan Písař opět 
chytá. Zato my navyšujeme skóre na 8:1 – Jirka Běl a 
potom na 9:1 Dominik Burian svoji první branku za Sokol, 
na 10:1 dává nakonec Radek Kliner ml. též svoji první 
branku za Lužany. Konečný výsledek je 10:1. Kaňkou 
tohoto zápasu je zranění Dana Horáka (zlomená klíční 
kost).
     Poslední utkání roku 2021 na domácím hřišti hrajeme 
proti Merklínu a brankami Ondry Skály a Tomáše Kutky 
vítězíme 2:1.  
     Závěrečné utkání podzimu hrajeme v Losiné. Bohužel 
k tomuto zápasu jsme se nesešli v kompletní sestavě a ještě 
nás oslabilo brzké zranění Martina Švarce a prohráváme 
6:1. Když naši jedinou branku dal Ondra Skála. 
  V tabulce končíme po podzimní části na předposledním 
místě. 
     Po utkání proti Merklínu proběhlo v KD Lužany setkání 
současných, bývalých hráčů a příznivců Sokola Lužany 
spojeného s výroční valnou hromadou. Během této akce 
jsme zhodnotili činnost našeho oddílu v roce 2021.
    Vyhodnotili jsme jubilanty a sportovce. Hlavním bodem 
ale byla volba nového výboru a kontrolní komise TJ Sokol 
Lužany z.s. Předsedou TJ Sokol byl zvolen Ing. Petr Bouda.
  

     V závěru dovolte, abychom i touto cestou poděkovali 
odstoupivším členům výboru za jejich odvedenou práci. 
Dále všem těm, kteří se jakoukoliv měrou podíleli na naší 
činnosti.
    Na konci roku ještě připravujeme tradiční vánoční 
pochod a na 4. února 2022 Sokolský ples. Jak to s těmito 
akcemi v této těžké době dopadne, však ví málokdo z nás.
     V úplném závěru tohoto příspěvku dovolte, abychom 
vám všem popřáli do dalších let hlavně hodně zdraví, 
úspěchů, štěstí, spokojenosti a krásné a pohodové prožití 
svátků vánočních. 

Za Sokol Lužany Havránek Josef
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     SETKÁNÍ LUŽAŇÁKŮ PODRUHÉ

      Citujeme z Jičínského deníku z 24. 9. 2021

 Z LUŽAN U PŘEŠTIC SE VYDALA NÁVŠTĚVA DO 
LUŽAN U JIČÍNA

     Uplynulý víkend bylo v Lužanech u Jičína opět rušno, a 
to zásluhou dlouho plánované návštěvy hasičů z Lužan
u Přeštic. V pátek 17. září v odpoledních hodinách starosta 
obce pan Martin Mitlöhner společně s dalšími organizátory 
přivítali celkem 14 hostů z Plzeňského kraje, kteří přijeli
na návštěvu za místními dobrovolnými hasiči.

     Po vzájemném přivítání a pozdravení se hosté ubytovali 
v obecním kempu u rybníka Marešák, aby se odtud 
společně s hostiteli přemístili do klubu Septik, kde už bylo 
připraveno bohaté pohoštění. Páteční večer byl hlavně 
seznamovací, v jeho průběhu velitel místních hasičů pan 
Radomil Čapek obeznámil hosty s připraveným 
víkendovým programem. Příjemnou náladu ve večerních 
hodinách umocnil krásný zvuk harmoniky, na kterou zahrál 
starosta hasičů z Lužan u Přeštic pan Václav Petrželka.

     Druhý den po snídani se všichni přesunuli do Nové Paky 
k prohlídce místního pivovaru, který vznikl již brzy
po založení města a dnes se řadí mezi středně velké 
pivovary. V rámci sobotní exkurze proběhlo promítání 
zajímavého filmu o historii i současnosti tohoto pivovaru, 
který si zakládá na výrobě piva svým originálním způsobem 
vaření. Po prohlídce, ochutnávce Novopackého piva a 
společném focení se všichni vrátili zpátky do Lužan, aby 
ještě před obědem navštívili známého závodníka Václava 
Fejfara. Pan Fejfar představil svoji současnou a 
připravovanou závodní techniku s podrobným výkladem 
ohledně vlastního vývoje a výroby jednotlivých 
komponentů. Zároveň také ukázal a nechal všem nahlédnout 
do svého speciálně upraveného doprovodného autobusu a 
prozradil následující plány do budoucna.

     Poté pokračovala prohlídka obecního úřadu se spoustou 
zajímavých informací od pana starosty nejen o obci.
Po obědě v nové školní kuchyni následovala procházka po 
obci spojená s prohlídkou kostela sv. Máří Magdaleny a 
kostelní věže. Uvnitř kostela jsou kromě iluzivních maleb 
krásné varhany, které si mohli někteří při prohlídce 
vyzkoušet. Dále se uskutečnila prohlídka místní školy, hosty 
přivítala a celého výkladu se ujala ředitelka paní Monika 
Otrubová.

     Po poutavém výkladu a povídání se všichni museli
v krátkém čase přesunout na fotbalové hřiště TJ Sokol 
Lužany, aby mohli shlédnout fotbalové utkání mezi 
domácím týmem a týmem SK Hošek Robousy, který skončil 
výhrou domácích. Po fotbalovém utkání se všichni odebrali 
na prohlídku a posezení do hasičské zbrojnice, která byla
v rámci oslav 130. výročí hasičů otevřena v sobotu 
veřejnosti. Večer byl pojat kromě oslavy zakončení 
rekonstrukce zbrojnice a poctění hostů také jako oslava, 
neboť lužanské družstvo vyhrálo 2. místo v krajském kole 
soutěže dorostu a hry Plamen, které se uskutečnilo v červnu 
2021. Slavnostního předání medailí a poháru se ujal 
vedoucí mládeže pan Ondřej Beneš a starosta hasičů pan 
Jiří Matouš.

    

     Po celý večer se o občerstvení skvěle postaral pan 
Roman Polák - Babula se svým týmem, který nabídl všem 
návštěvníkům grilované maso, bramboráky a jiné dobroty 
včetně několika druhů točených piv. Slavnostní atmosféru 
zpestřil několika skladbami na harmoniku opět Václav 
Petrželka. V neděli dopoledne se uskutečnil výlet
na zříceninu hradu Kumburk, která se nachází asi 6 km 
západně od Nové Paky. Všichni museli vyšlapat do výšky 
cca 642 m n. m, do strmého vrchu, ve které se zřícenina 
nachází. Z vrchu je nádherný výhled na Český ráj a
do širokého okolí. Po návratu zpět do Lužan a
po společném obědě se všichni rozloučili a všichni Lužanští 
se odebrali k odjezdu domů. I přesto, že počasí nebylo 
úplně příznivé během této návštěvy, to byl nádherný víkend 
s fantastickou atmosférou.

Jan Pacák
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ČINNOST SDH LUŽANY ZA ROK 2020 A 2021

     Vážení hasiči a naši příznivci, na konci zprávy o činnosti 
SDH v posledním Lužanském občasníku jste se dočetli
o mém přání, abychom se již brzy ocitli v normálním světě 
bez roušek a omezování. Bohužel, dnes je vidět, že to bylo 
přání předčasné a na obyčejný život bez roušek si ještě 
nějaký čas počkáme. Vzhledem k současné epidemiologické 
situaci se na základě rozhodnutí výboru opět odložilo i 
konání valné hromady sboru z tradičního prosincového 
termínu na neurčito.
     Proto mi dovolte, abych využil prostoru na stránkách 
občasníku a v krátkosti Vás, občany a členy sboru, seznámil 
s činností sboru za rok 2020 a 2021.

     Valná hromada za rok 2020 nebyla rovněž ze stejných 
důvodů uskutečněna. Neprobíhala ani pravidelná 
shromáždění starostů sborů okresu Plzeň – jih, soutěže, 
školení, zkrátka život ve sborech se zastavil.

     Každá zpráva o činnosti vždy začíná smutnou zprávou
o úmrtí našich členů. Za rok 2020 a 2021 nás opustili tito 
naši členové: 

2020

Josef Burian 17, Josef Havránek 50, Josef Bartoník;

2021

Miloslava Toušková, František Rymus, Josef Vránek, 
Miloslav Koktán, Josef Burian 26.

     Rok 2020, první rok volebního období nového výboru 
nezačal vůbec šťastně. Tolikrát omílaná situace kolem 
světové pandemie, že ji není třeba znovu připomínat, se 
výrazně odrazila nejen v našich každodenních životech, ale 
také v práci našeho hasičského sboru. Není mi známo, že by 
někdy neproběhla výroční valná hromada sboru, jako se to 
stalo v roce 2020 a 2021. 

     V lednu 2020 ještě proběhl tradiční hasičský bál. 
Vyhrávala na něm hudba SKALANKA, proběhlo zvaní
po vsi, tombola a další věci s bálem spojené. Tato akce nám 
do pokladny sboru přinesla 11. 720 Kč. Poté jsme se již 
začali důkladně připravovat na březnové Shromáždění 
starostů sborů okresu Plzeň jih, které bylo naplánované
do Lužan. V rámci příprav jsme uskutečnili i několik 
pracovních setkání s přípravným výborem okresního 
sdružení. V té době se začala rapidně zhoršovat 
epidemiologická situace a několik dní před plánovaným 
konáním byla akce zrušena.

     V dubnu mělo proběhnout Shromáždění zástupců okresů 
Plzeňského kraje, které jsme rovně měli pořádat 
v Lužanech. I to bylo nakonec zrušeno.

     Logicky neproběhl ani plánovaný červencový sjezd 
hasičů Čech, Moravy a Slezska.

     V létě se situace poněkud zlepšila, a to do té míry, že 
jsme si troufli i na konání pouťové zábavy. Nakonec se 
ukázalo, že jsme se příliš unáhlili a zhoršující se nákazová 
situace začátkem září pohřbila i naši pouťovou zábavu, 
kterou jsme zrušili několik dní před konáním.

     V listopadu jsme z důvodu nákazové situace odvolali i 
konání výborové schůze.

    

     Jediné, co neustrnulo celý rok, byly práce
na rekonstrukci hasičské zbrojnice. O té jsem se již 
podrobně zmiňoval v minulých číslech občasníku.
     Již zmiňované shromáždění delegátů plánované
na březen se podařilo zrealizovat v srpnu 2020. Pokusím se 
v krátkosti vysvětlit, co to vlastně shromáždění delegátů je. 
Po skončení volebního období, které je pětileté, dochází 
k volbám na valných hromadách sborů (u nás prosinec 
2019). Na valných hromadách sborů jsou současně voleni 
delegáti do okresních orgánů. Z těchto delegátů je
na shromáždění delegátů sborů okresu zvolen starosta 
okresního sdružení, předseda kontrolní a revizní rady, 
členové výkonného výboru, členové odborných rad a 
kandidáti do krajského sdružení. Zde je uplatněn stejný 
postup a jsou zvoleni kandidáti na celostátní sjezd. Z těch je 
pak na sjezdu zvolen starosta ústředí, ústřední kontrolní a 
revizní rada, členové ústředních odborných rad. Celý tento 
proces tedy začíná zdola, u sborů. 

     Vzhledem k tomu, že shromáždění okresů Plzeňského 
kraje již nemohlo být uskutečněno, z důvodů začínající 
podzimní vlny pandemie, bylo odloženo na pozdější termín, 
stejně jako plánovaný celostátní sjezd. Tím v podstatě 
činnost za rok 2020 končí. Soutěže nebyly na malé výjimky 
rovněž pořádány. Jediné, čemu jsme se věnovali, byla již 
zmiňovaná rekonstrukce.

Rok 2021

     V lednu jsme zavzpomínali, jak jsme v jiných letech 
finišovali s přípravou tradičního hasičského bálu, který 
tentokrát samozřejmě opět neproběhl. Oželeli bychom i 
nemalý finanční přínos z bálu, ale shodli jsme se na tom, že 
nám více chybí pravidelné setkávání s našimi členy a 
příznivci, třeba právě na bále, při zvaní na bál nebo 
pořádání valné hromady. S tím souvisí i výběr členských 
příspěvků, který se z velké části zrealizoval právě na valné 
hromadě. Na první lednové výborové schůzi budeme hledat 
cestu, jak efektivně a rychle členské příspěvky od členů 
vybrat. Připomínám, že členský příspěvek činí 150 Kč, 
z toho 100 Kč je odváděno na činnost ústředí a 50 Kč 
zůstává v pokladně sboru. Děti – mladí hasiči do 18 let 
příspěvky neplatí, hradí je za ně sbor. Sbor má povinnost 
členské příspěvky přeúčtovat na okresní sdružení nejpozději 
do ledna následujícího roku. V té době bychom měli mít 
vybrány členské příspěvky od členů.

     Začátkem roku jsme konstatovali, že v našem sboru 
ukončilo členství 5 členů.

    V lednu se zástupci sboru účastnili posledního rozloučení 
s p. Touškovou na ústředním hřbitově v Plzni.

     V březnu jsme se účastnili posledního rozloučení
s p. Rymusem v Přešticích.

     Začátkem dubna se konečně zmírnily dopady pandemie 
na všední život a za přísných hygienických opatření bylo 
konečně v Lužanech dne 29. 4. uspořádáno krajské 
shromáždění. Členové našeho sboru se postarali o službu
na parkovišti, pořadatelskou službu v sále, 
fotodokumentaci, zkrátka všechno, co bylo potřeba. Od 
krajského výboru jsme obdrželi poděkování za 
zorganizování této akce. Starostou Krajského sdružení 
hasičů Plzeňského kraje byl opětovně zvolen p. Josef Černý 
z SDH Lužany.  

    V květnu jsme se účastnili posledního rozloučení
s p. Burianem v Přešticích.
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     V červnu nastala dlouho očekávaná chvíle - ukončení 
rekonstrukce hasičské zbrojnice. Tuto akci jsme naplánovali 
na 19. 6., kdy byli zároveň do Lužan pozváni zástupci obce 
a sboru z SDH Lužany u Jičína. Průběhu návštěvy jsme se 
věnovali v minulém vydání. Samozřejmě jsme museli 
narychlo realizovat dokončovací práce, jako je nátěr fasády, 
nátěry vrat a ostatních kovových prvků na fasádě, uklízecí 
práce a podobně. Například jsme na fasádu namontovali 
hasičský znak našeho sboru, který nám zakoupila obec.
A pak jsme ho zase odmontovali, protože zhotovitel 
zapomněl na znak umístit rok založení, který jsme tam 
chtěli mít. Poslali jsme jej zpátky ke zhotoviteli a nyní je již 
vše v pořádku. Našim kolegům z Lužan se myslím 
prohlídka líbila a na oplátku jsme byli pozváni k nim
na jejich oslavu výročí založení. 
     Dne 9. 7. proběhl sjezd hasičů Čech, Moravy a Slezska 
v Brně.

     Nebudu obsáhle popisovat celé jednání sjezdu, 
podrobnosti lze dohledat na stránkách dh.cz. Důležitá 
informace pro členy je, že byla zvolena starostka hasičů 
Čech, Moravy a Slezska Ing. Monika Němečková.

     Již ke konci prázdnin se nákazová situace zlepšila 
natolik, že jsme opět začali organizovat konání tradiční 
pouťové zábavy. Ta se nakonec, světe div se, opravdu
11. září uskutečnila. Návštěvníků po dlouhé době přišlo 
poměrně dost, po zaplacení kapely Pošumavská muzika, 
pronájem sálu a poplatku OSA nám ještě zbylo 957 Kč.

     Co je však důležitější, následující den, o pouti jsme 
uspořádali Den otevřených dveří v hasičské zbrojnici. 
Během odpoledne se podle zápisů v návštěvní knize 
dostavilo na prohlídku více jak 70 návštěvníků. Z tohoto 
velkého zájmu jsme měli samozřejmě radost.

     O týden později jsme strávili víkend v Lužanech
na pozvání SDH a Obce Lužany u Jičína, podrobnosti
na jiném místě občasníku.

     V říjnu jsme provedli sběr železného šrotu v obci,
při kterém bylo sebráno 1.780 kg železného šrotu. Brigádu 
na sběr šrotu provedlo 6 lidí.

     Další informací, se kterou bych Vás chtěl seznámit, je to, 
že v našem sboru už momentálně nepůsobí družstvo 
mladých hasičů. Počet členů v družstvu postupně klesal a 
nové zájemce se nám nepodařilo přesvědčit a oslovit. Je to 
určitě velká škoda, věřím, že tento stav není napořád a že se 
nám v budoucnu podaří družstvo mladých hasičů obnovit. 
V některém z příštích vydání občasníku se s Vámi rád 
podělím o úspěchy, jakých družstva mladých hasičů dosáhla 
za poslední léta.

Finanční situace sboru k 1. 12. 2021 je následující:

- vklad u ČSOB 15.058,78 Kč;

- běžný účet u poštovní spořitelny 153.369,58 Kč;    

- pokladní hotovost 13.609,75 Kč.

 Celkem finance sboru činí 182.038,11 Kč.   

Nejdůležitější položkami pokladny jsou:

příjmy od OÚ Lužany za brigádnické hodiny odpracované 
při opravě hasičské zbrojnice 8.569 Kč (v roce 2020 55.848 
Kč);

sběr železného šrotu 11.475 Kč;

příjmy za recyklaci elektroodpadu 5.067 Kč;

dárkové balíčky a výdaje spojené s posledním rozloučením 
se zesnulými členy (pohřebné) 4.269 Kč; 
příspěvek na den dětí 962 Kč;

občerstvení při slavnostním znovuotevření hasičské 
zbrojnice 5.000 Kč;

náklady spojené s návštěvou zástupců SDH Lužany u Jičína 
(vstupné zámek, dárkové předměty) 5.290 Kč.

JSDHO Lužany
     Dovolte mi, abych vás v krátkosti seznámil se současnou 
činností Jednotky sboru dobrovolných hasičů Obce Lužany. 
Možná mnozí z Vás netuší, že něco takového v Lužanech 
existuje a ptáte se, co to vůbec je.
     Podle § 68 zákona č. 133/1985 Sb., o požární ochraně, 
ve znění zákona č. 237/2000 Sb.,  zřizuje a spravuje 
jednotku sboru dobrovolných hasičů obec. Z právního 
hlediska tedy jednotka, kterou podle tohoto zákona zřídí 
obec, není totožná s občanskými sdruženími, jimiž většinou 
jsou sbory dobrovolných hasičů (SDH), ale prakticky bývá 
nejčastěji obcí jmenována po dohodě s těmito 
dobrovolnickými spolky a z jejich členů – obec však musí 
zřídit jednotku i v případě, kdy v obci žádné dobrovolné 
sdružení není. Velitele této jednotky, po vyjádření 
hasičského záchranného sboru kraje k jeho způsobilosti 
vykonávat funkci velitele, jmenuje a odvolává starosta obce. 
Přihlíží přitom k návrhu občanského sdružení působícího
na úseku požární ochrany. 
     Každý člen JSDHO absolvuje ročně 40 hodin odborné 
přípravy a jednou za dva roky pravidelné lékařské 
prohlídky. V současné době má JSDHO Lužany 14 členů. 
Naše jednotka je zařazena do kategorie JPO5, což velmi 
zjednodušeně znamená, že jsme jednotka, která kromě 
základního školení nemá jiné specializace, jako např. 
nositel dýchací techniky, obsluha speciálních zařízení a 
podobně. Jednotka je zařazena do plánu plošného pokrytí, 
tj. dokument, který mimo jiné řeší dojezdové časy složek 
integrovaného záchranného systému, jako je Policie, 
Zdravotní záchranná služba, Hasičský záchranný sbor a také 
jednotky dobrovolných hasičů obce. Naše jednotka tedy 
provádí týlové práce, asistenční služby a činnost na úseku 
požární ochrany v územní působnosti obce Lužany. Toto 
vysvětlení je velmi stručné, plán plošného pokrytí je velmi 
precizně vypracovaný systém, informace uvádím pouze
pro základní orientaci v této problematice.

Přehled činnosti jednotky za rok 2020 – 2021:
Rok 2020
14. 8. likvidace včel na hřišti TJ Sokol 3 osoby
18. 8. čerpání vody u rodinného domu 2 osoby
18. 8.  požár v rodinném domě 7 osob
19. 10. požár osobního auta v Dl.Louce 5 osob
Rok 2021
16. 6. požár trávy v příkopu 3 osoby
24. 6. požární asistence při utkání 3 osoby
29. 6. transport zraněné osoby 6 osob
5. 8. únik plynu v nové byt. zóně 5 osob
17. 9. likvidace vos na hřišti TJ Sokol 1 osoba
5. 10. požár trávy u Dl. Louky 6 osob
6. 11. asistence při lamp. průvodu 2 osoby

      Na závěr zprávy bych Vám rád popřál příjemné prožití 
Vánoc, hodně zdraví štěstí a spokojenosti v roce 2022.

Ing. Václav Petrželka st., starosta sboru
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA   
 

Základní škola

      Školní rok 2021/2022 jsme slavnostně zahájili s 22 žáky 
a jejich rodinami na školní zahradě. 
     Za uplynulé čtyři měsíce jsme se museli přizpůsobovat 
různým opatřením vyplývajícím z epidemické situace, což 
vyžadovalo od pracovníků školy opravdu velké pracovní 
nasazení. Přesto jsme se snažili běžné činnosti ve školách 
zpestřovat různými projekty.

     V pondělí 13. září jsme z Lužan cestovali vlakem
do stanice Plzeň – zastávka, odkud jsme pěšky došli
do plzeňského depa v Presslově ulici na interaktivní výstavu 
Tajemný les Blik, blik. Zde se nás ujaly dvě průvodkyně, 
které nám nejdříve rozdaly čarovné hůlky a baterky
a potom nás provedly tajemným lesem, kde bylo mnoho 
zákoutí, ve kterých jsme plnili různé úkoly. Pokud jsme se 
hůlkou dotkli červeného bodu, vyskočil na nás vodník, jinde 
zase bludička…
     Žáci měli za úkol např. nakrmit zajíce, projít bludištěm, 
chytat ryby nebo šlapat na kole. Za odměnu se mohli 
sklouznout na skluzavce, kde se všichni dodatečně 
vydováděli a byli unaveni, mohli si lehnout na měkoučké 
kameny a pozorovat oblohu. Výstava se dětem moc líbila, 
protože se tam mohly skutečně vyřádit. V areálu Depa 2015 
jsme ještě vyšlápli schody na industriální rozhlednu, odkud 
jsme pozorovali město Plzeň. 
     Naše škola podala žádost ve výzvě Šablony III, uspěla a 
projekt  realizuje v období od 1. 9. 2021 do 30. 6. 2023. 
Operační program MŠMT „Výzkum, vývoj a vzdělávání“ 
nabízí školám výběr kombinací různých témat tak, aby 
pomohl školám získat finanční prostředky na podporu 
nejenom priorit konkrétní školy, ale také na podporu 
požadovaných cílů obecně ve vzdělávání. My jsme si 
vybrali plnění šablon realizací projektových dnů a 
průběžným využíváním ICT techniky ve vyučování. 

     První projektový den ve škole jsme si všichni užili 
v říjnu; společně s paní Marií Hořkou jsme připravili 
program na téma „Podzimní čarování.“  Žáci se seznámili s 
tradicemi svátků Halloween a Dušičky, dozvěděli se, jaký je 
mezi nimi rozdíl. Celým dnem se prolínaly strašidelné hry, 
písničky, omalovánky, kvízy. Nejvíce se dětem líbilo, když 
se mohly převléknout a ve strašidelných kostýmech plnily 
nejrůznější strašidelné úkoly.

    

      V pondělí 5. října jsme se vypravili k místnímu rybníku 
podívat se na výlov. Po příchodu k rybníku děti s úžasem 
sledovaly, jak rybáři spíše z bahna než z vody táhnou 
obrovskou síť plnou ryb, jak po vytažení ryby putují do kádí 
a odtud výtahem a klouzačkou do přistavených aut. 
Dozvěděli jsme se, že v rybníku kromě kaprů byli vyloveni 
také amuři, štiky a okouni.

      Celý podzim čteme s dětmi knihy spisovatelky Petry 
Braunové o Oliverovi. Přivítali jsme proto nabídku 
občanského sdružení Mas Aktivios na besedu s touto 
spisovatelkou. Paní Braunová je úžasná dáma, která o svých 
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knihách vypráví s velkým zaujetím a svým podáním 
všechny přítomné strhla ke spolupráci a rozhovoru nejen
o knihách. Žáci se dozvěděli, kdo je spisovatel, ilustrátor, 
grafik, co je nakladatelství.

      

     Na začátku listopadu jsme pokračovali s plněním šablon 
z projektu dvěma projektovými dny, které byly zaměřené
na informatiku a robotiku s názvy „Začínáme s robotikou“ a 
„Hrej si chytře“. Cílem bylo seznámit naše žáky hravou a 
kreativní formou se základy robotiky  a programováním. 
Vyzkoušeli si práci s moderními technologiemi,  cvičili 
logické myšlení, prostorovou orientaci, a to vše ve spojení s 
vlastní tvořivostí. Seznámili se s různými typy robotů 
BeeBot, Blue-bot, Ozobot, Scottie Go, robotickou 
stavebnicí Lego Weedo a s jejich pomocí programovali, 
malovali, sestavovali a rozvíjeli vlastní fantazii.  Děti byly 
nadšené. Naučit se programovat robota není úplně 
nejjednodušší, ale také to není zase tak obtížné. Důležité je 
pochopit princip vstupů a výstupů. Tedy určitých pokynů, 
kterými robota řídí. 

    

     Děti se naučily sestavovat různé konstrukce, dokázaly 
uplatnit svoji kreativitu, schopnost řešit problémy. Hrály si 
a přitom se naučily spoustu věcí.  Zároveň rozvíjely umění 
domluvit se, spolupracovat a pracovat ve skupině kolektivu.

   V prosinci připravily paní učitelky výstavku výrobků žáků 
do oken školy – čerty, anděly, Mikuláše a adventní výzdobu. 
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Školní družina

     Na začátku školního roku se děti vrátily také do školní 
družiny. V té je ve školním roce 2021/2022 zapsáno 22 dětí, 
tedy všichni žáci naší základní školy.

     Školní družina začala svůj provoz tradičně – 
seznámením s družinovými pravidly, pravidly bezpečnosti 
ve škole i mimo ni, obzvlášť v blízkosti silničního provozu, 
ale hlavně představením nových spolužáků, nově příchozích 
prvňáčků. Ostatní děti je od začátku přijaly mezi sebe a 
byly jim nápomocny při začleňování do školních a 
družinových aktivit.
     V ranní i odpolední školní družině se děti pravidelně 
věnují tvořivé činnosti, která se odvíjí od ročního období i 
tematického plánu. Mají k dispozici velké množství hraček, 
stavebnic, společenských her, výtvarného materiálu i her 
pro rozvíjení jemné motoriky. Nejoblíbenějšími činnostmi 
uplynulého půlroku bylo stavění z LEGA, „hraní na školu“, 
karetní hra kvarteto a desková hra Žížaly. Samozřejmostí 
odpoledního provozu jsou pravidelné vycházky po naší 
obci, při nichž se děti nejen nadýchají čerstvého vzduchu, 
ale také se proběhnou při pohybových hrách, učí se 
orientovat v prostoru obce a hlavně prohlubují své znalosti 
o přírodě, neboť sledují, jak se příroda kolem nich mění 
před očima v závislosti na ročním období.

 

     Počasí během tohoto podzimu nám dopřálo spoustu 
krásných slunečných dní, vydávali jsme se díky tomu
na delší procházky. Naším častým cílem se stala lužanská 
stezka, fotbalové hřiště nebo místní rybník. Okolí rybníku 
jsme využili i první říjnový den k „podzimní“ procházce, 
při které děti vyhledávaly konkrétní přírodniny a podzimní 
jevy a zapisovaly si jejich existenci do připravených papírů. 
Procházka se velmi vydařila, neboť spolu děti krásně 
spolupracovaly a prohledávaly okolí rybníka tak zapáleně, 
že jsme si všichni rozšířili obzory o flóře v okolí.
      Naše vycházky jsme 8. září obohatili o výlet mimo 
Lužany, když jsme se vydali autobusem do Přeštic. Naším 
cílem byl Dům historie Přešticka a jeho výstava Ašské 
kostičky. V rámci této expozice jsme se seznámili
s rozsáhlou sbírkou LEGA ašského sběratele Ondřeje 
Balšána, který je držitelem zápisu za největší sbírku Star 
Wars v české knize rekordů. Kromě Star Wars LEGA 
obsahovala expozice i LEGO sety s Harry Potterem, 
produkcí Disney, Batmanem a další exponáty z řady LEGO
  

    

Technic. Děti byly výstavou nadšeny. Svůj pobyt v muzeu 
jsme doplnili prohlédnutím stálé expozice a celý výlet 
zakončili na přeštickém náměstí, kde jsme si pochutnali
na zmrzlině. 

      O tom, že se mohou povést i neplánované akce, jsme se 
přesvědčili 7. října, když nám byl během procházky 
nabídnut odvoz hasičským vozem a následná prohlídka 
místní stanice Sboru dobrovolných hasičů. Přítomné děti si 
projížďku i prohlídku náležitě užily a my tímto znovu 
děkujeme panu Petrželkovi za netradiční zpestření 
procházky.
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     Konec října jsme věnovali anglosaskému svátku 
Halloween. Povídali jsme si o paralele k českým dušičkám, 
ukazovali si spojitosti i prolínání obou tradic. Celý jeden 
týden jsme si ve školní družině označili jako 
„halloweenský“ a během něj strašidelně tvořili, hráli 
tematické hry a zdobili třídu. Společnými silami jsme také 
vydlabali a vyřezali dvě dýně. Za veškeré strašidelné 
aktivity děti sbíraly body.

      Vyvrcholením celého týdne byla „halloweenská 
diskotéka“ v místním sále, která se uskutečnila v pondělí 
25. října ve spolupráci s kroužkem Šikovné ruce. 

 
     

    

     Děti se převlékly do připravených kostýmů, zatančily si, 
zasoutěžily a také dostaly odměnu za své celotýdenní 
snažení. Na závěr posvačily halloweenské občerstvení,
za které děkujeme jedné z maminek, paní Michaele 
Tomanové.

          Ve školní družině se snažíme prohlubovat i čtenářské 
dovednosti žáků, a tak jsme v listopadu začali s tzv. 
čtenářskou dílničkou. Děti mají k dispozici různé knihy i 
konkrétní pracovní listy, díky kterým budou v průběhu 
celého školního roku získávat body, pochopitelně s ohledem 
na jejich věk.  Cílem dílničky je vyhledávat, zkoumat, 
doplňovat, přemýšlet, ale hlavně se seznámit s knihou jako 
výborným společníkem.
 

      

     



ŠKOLA

29

     Od začátku prosince se i ve školní družině ladíme
na Vánoce. Nejprve jsme tvořili s čertovskou tematikou, 
poté volně přešli na vánoční výzdobu a přáníčka. 
Poslouchali jsme vánoční koledy, zdobili třídu, povídali si
o tradicích a zvycích a nezapomněli na rozdávání radosti, 
když jsme vytvořili dárky a přáníčka pro současné i bývalé 
zaměstnance školy. Nyní už se těšíme na společně strávený 
čas se svými rodinami a samozřejmě hlavně na to, co nám 
pod stromeček nadělí Ježíšek.

Mateřská škola

     Začal nový školní rok a nás čekaly první školní dny.
Do naší mateřské školy přišli noví nejmenší školáčci. 
Bohužel nás stále doprovází pandemie, která přináší hodně 
zákazů a omezení, ale i tak se paní učitelky snažily v rámci 
možností našim malým školákům zorganizovat společné 
aktivity a setkání.
     Naše mateřská škola je zapojena do projektu Šablony 
III, proto jsme začali plnit naplánované projektové dny.

     Prvním uskutečněným projektovým dnem byla 29. září 
„Podzimní hostina“, při které děti poznávaly ovoce a 
zeleninu pomocí svých smyslů (hmat, čich, zrak a chuť), 
určovaly, kde vybrané plodiny rostou, a co ke svému růstů 
potřebují. Učily se zdravě mlsat, na závěr dopoledne 
proběhla ochutnávka ovoce a zeleniny.

    

     8. října jsme si ve školce zahráli na divadlo. Děti měly 
za úkol vyrobit vstupenky do divadla, vymyslet program 
divadla – pohádku, kterou zahrály. Naším divadelním 
představením se stala známá pohádka „O řepě“, kterou 
malí herci v rámci svých možností ztvárnili. Rozdělili si 
role, vymysleli kostýmy a převyprávěli známý příběh.
     „Podzimní strašidýlka“, to byl název projektového dne 
19. října, kdy jsme se všichni proměnili ve strašidla. 
V rámci projektu si děti zopakovaly znalosti o podzimní 
přírodě, pracovaly s interaktivní tabulí. Na závěr proběhl rej 
masek na školní zahradě, kde děti uplatnily svoji fantazii a 
zatancovaly si.
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     Odpoledne za námi přišli na školní zahradu rodiče i 
prarodiče dětí na „Podzimní sešlost strašidýlek“. Měli 
jsme pro ně připravené vystoupení ve strašidelných 
kostýmech, potom jsme si společně zacvičili a opekli vuřty. 
Odpoledne přineslo malým školákům plno zážitků, protože 
to byla po dlouhé době společná akce s rodinami dětí.
     Jako každý rok, tak i letos jsme zavítali na „Výlov 
rybníka“. Děti si mohly zblízka prohlédnout jednotlivé 
druhy ryb, některé z nich si dokonce pohladily. S údivem a 
nadšením sledovaly práci rybářů. Do školky sice odcházely 
promrzlé a mokré, ale obohacené o další krásný zážitek.

     „Roboti už tady jsou“ – 2. listopadu na nás ve školce 
čekali roboti. Tento projektový den se děti seznámily 
hravou formou se základy robotiky, prohlédly si a 
vyzkoušely moderní technologie. Odborník z praxe dětem 
přiblížil svět IT technologie a robotiky zábavnou formou 
k jejich věku tak, aby v nich vzbudil zájem o moderní 
technologie.
     6. prosince jsme měli v naší MŠ vzácnou návštěvu 
Mikuláše, Čerta a Anděla. Za zazpívané písničky a 
přednesené básničky si děti odnesly sladkou odměnu.
     „Advent ve školce“  si děti velice užívaly, pomáhaly
pří výzdobě prostor naší MŠ, vyráběly drobné dárečky, 
vánoční přáníčka, ozdoby na stromeček, které zavěsily na 
vánoční stromek v naší herně. Pod náš ozdobený stromeček 
nadělil Ježíšek mnoho nových hraček, věcí na vyrábění a 
didaktických pomůcek. Při činnostech jsme poslouchali a 
zpívali vánoční koledy.

     Všichni, zejména děti, se těšíme na vánoční svátky. 
Zaměstnanci školy přejí všem klidné prožití těchto 
nejkrásnějších svátků v roce, rodinnou pohodu, v novém 
roce pevné zdraví a hodně osobních úspěchů. 

 Zaměstnanci školy
    

MIKULÁŠ ZAVÍTAL DO ŠKOLKY I DO ŠKOLY
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CYKLISTICKÁ VYJÍŽĎKA „LUŽANSKÁ 50“

     V sobotu 25. 9. 2021 v 10:00 hod. startoval již
15. půlročník  LUŽANSKÉ PADESÁTKY - nejtvrdší 
cyklistické vyjížďky ve vsi. Tradičně se vyjíždělo 
z parkoviště pod nákupním střediskem, kdy se tentokrát
na start postavilo asi 25 cyklistů, což je méně než 
v předešlých podzimních půlročnících, ale i tak se jednalo
o velmi slušnou účast. V týdnu konání LUŽANSKÉ 
PADESÁTKY bylo počasí spíše chladnější a deštivější, což 
možná také mělo svůj podíl na nižší účasti cyklistů. V den 
konání vyjížďky se ale neuvěřitelně vyčasilo a byl krásný 
den, jako stvořený pro cyklovýlet. Dominantou padesátky 
nebyla tentokrát žádná hospůdka, kde podávají propečenou 
kachničku s variací knedlíků, nýbrž pečené vuřty na ohýnku 
v krásné přírodě nad lomem ve Svrčovci, odkud byla velmi 
pěkná vyhlídka do širokého okolí. 

     V první polovině vyjížďky byla trasa lehce kopcovitá. 
Jelo se přes Nezdice, Stropčice, Kaliště, Hráz, Nedanice, 
Makov, Měcholupy, Chaloupky, Točník a Štěpánovice až 
k lomu ve Svrčovci, kde na všechny odvážné, kteří 
absolvovali náročnější první polovinu trasy, čekalo 
příjemné překvapení. Lužanský hospodský Libor Bláha se 
svou pomocnicí Helenou Bílkovou (divčka Vaška Petrželky 
ml.) nachystali opravdu příjemné odpočinkové zastaveníčko 
s občerstvením. Libor Bláha (méně pohledný a také méně 
pracovitý ze zmíněné dvojice) točil pouze pivo a Helča 
všem zúčastněným rozdávala vuřty na oheň, chléb, hořčici a 
úsměv. Nicméně i tohoto méně pracovitého musíme 
pochválit :O) Libor Bláha totiž vše zajistil, dopravil a 
zastřešil a bez jeho zápalu bychom tento nádherný zážitek, 
umocněný opravdu krásným slunečným počasím, nemohli 
prožít. V hluboké přírodě, na lesní vyhlídce nad lomem, 
Libor dokonce zajistil i točené pivo, což myslím všichni 
zúčastnění ocenili. Nelze opomenout ani skutečnost, že 
týden před konáním akce jel s jedním z organizátorů 
prověřit terén a tzv. okouknout místo občerstvovací 
zastávky, aby v den „D“ bylo vše tak, jak má být. 
„Děkujeme a nezpychni po takové chvále, Ostravaku“ :O) 
Když už jsme u té chvály, tak nesmíme zapomenout 
vyzdvihnout výkon jednoho ze zúčastněných cyklistů, a to 
Radka Kapouna, který celou trasu absolvoval na retro kole 
Favorit s berany nahoru. Radek je opravdovým 
cyklistickým srdcařem, protože trasa je organizátory 
plánována převážně pro horská kola, ale on si se svým 
Favoritem poradil se všemi kopci, překonal všechny 
nástrahy a při konfrontaci na trase nejednoho bikera
na horském kole pěkně potrápil.

    

     Po tom, co unavení cyklisté nabrali síly do druhé 
poloviny vyjížďky, se peloton opět vrátil na trasu. Jelo se 
přes Sekrýt, Komošín, Výrov, Malechov, Trštejn, Švihov a 
pak kolem bývalé hospody Za Vodou, při řece Úhlavě, 
kolem Červeného Poříčí, přes Jíno, Borovy a Nezdice hurá 
do Lužan, do naší hospůdky, která již tradičně bývá cílem 
lužanské nejtvrdší vyjížďky. Někteří účastníci se tedy ještě 
cestou přes Švihov zastavili v hospodě U Štěpánků, aby 
učinili slušnosti za dost a vykonali zde plánovanou 
návštěvu. Organizátory akce zde totiž byla s obsluhou 
domluvena zastávka pelotonu, v případě že by počasí 
nedovolilo občerstvit se v přírodě. Skupina těchto 
obětavých cyklistů měla pak vyjížďku opravdu tvrdou :O)
     Na podojezdové konferenci v lužanské hospodě připravil 
hospodský Libor Bláha ze zásob zbylých z občerstvení
ve Svrčovci výborné vuřty na pivě, které přišly všem 
přítomným vhod. V hospodě panovala opět velmi veselá a 
přátelská atmosféra, k čemuž nemalou měrou přispěl i fakt, 
že sami organizátoři se postarali i o kvalitní kulturní 
program. Šikovný akordeonista Pepa Havránek,
pod přísným dohledem Petra Buriana, odborníka na hru
na akordeon, totiž výborně vyhrával známé i neznámé 
skladby až do pozdních nočních hodin. Za toto, možná by 
se dalo říci, kabaretní vystoupení, byli zmínění umělci hojně 
naturálně odměňováni ostatními přítomnými, čímž se pro ně 
stala LUŽANSKÁ PADESÁTKA vskutku nejtvrdší 
vyjížďkou :O)
     Bylo to opět moc pěkné, strávili jsme spolu krásný den 
nabitý sportem a kulturou, za což všem zúčastněným 
mnohokrát děkujeme. Počasí bylo krásné, jelo se dobře, 
nikomu se nic nestalo, holkám to slušelo – pojedeme zas.

 



ZELENÉ - HISTORIE
   STOPY MEGALITICKÉ PREHISTORIE

 NA PŘEŠTICKU – 1. díl

      Oblast České kotliny je fascinující nejen svou členitou 
geologickou strukturou, ale především množstvím 
archeologických dokladů pravěkého osídlení. A to již
od nejstaršího paleolitu, tedy nejranějších fází doby 
kamenné, až po pozdější období prehistorie.
U archeologických památek mladší doby kamenné můžeme 
na mnoha místech sledovat souvislost dislokace pravěkých 
archeologických lokalit s konkrétními geologickými 
specifiky. A to díky dodnes zachovaným megalitickým 
kamenným artefaktům, dokládajícím stavební aktivity 
pravěkého člověka v období neolitu a eneolitu. Tedy 
kamenných staveb budovaných v závěrečných fázích 
evropské doby kamenné. Jak spolu souvisí dva rozdílné 
přírodovědné obory – geologie a archeologie?
   Jsou to právě kamenné megalitické stavby, které 
v pradávných dobách svého vzniku musely splňovat zásadní 
geofyzikální, ale i geologické požadavky na vhodné 
stanoviště, a také na vlastnosti použité horniny. Kamenné 
objekty pravěku se tak staly dokladem nejen vyspělých 
technologických dovedností a kulturní úrovně 
megalitického období, nad kterým rozpačitě kroutí hlavou 
archeologové. Ale je také hádankou pro geology a 
geofyziky. 
     Kde získal pravěký člověk detailní znalosti o anomálních 
hodnotách lokálního geomagnetismu? Proč si vybíral pro 
megalitická staveniště právě tato místa s výraznými 
geomagnetickými poruchami? Proč jako stavební materiál 
megalitů využíval výhradně horniny s vysokým obsahem 
křemene? A proč k megalitickým stavbám využíval 
gigantické mnohatunové horninové monobloky? Výjimečně 
tvrdý, obtížně těžitelný i opracovatelný lomový materiál 
granitů, křemenců a křemenných metamorfitů. 
V ohromných celistvých blocích, velmi náročných
na přepravu. Po trasách někdy i desítky kilometrů dlouhých. 
Vedoucích členitým až naprosto neschůdným terénem. Jaká 
technologie byla k těmto účelům v pravěku využívána?
A jakou funkci megalitické stavby v pravěku plnily?  
     Prehistorické megality vyvolávají řadu otázek. Odpovědi 
můžeme hledat často na místech, kde bychom to nejméně 
nečekali. Třeba u obce Zeleného na Přešticku. 
    Na geologických mapách České kotliny můžeme sledovat 
výraznou linii geomagnetických anomálií, probíhající
od jihovýchodního okraje Prahy jižním směrem až 
k východnímu okolí Berouna, dále přes Rokycany kolem 
východního okraje Plzně a zasahující až na Klatovsko a 
Domažlicko. Zajímavá rozsáhlá geofyzikální linie, 
vykazující abnormální naměřené hodnoty geomagnetické 
indukce, je tvořená sedimenty a metamorfními horninami. 
Je ale také lemována pozůstatky prehistorických 
megalitických staveb. Dnes již jen zbytky velkých, původně 
mnohatunových kamenů – menhirů, které kdysi v mladší a 
pozdní době kamenné byly lidmi vztyčovány v různých 
sestavách. Nejčastěji v podobě kamenných řad nebo 
kamenných kruhů. Pozůstatky této nejstarší architektury 
světa, původem z doby kamenné, nacházíme dnes, nejméně 
po pěti tisíci letech, téměř ve všech světadílech. 

     

     

    

      Na všech kontinentech a především na evropském, byly 
megalitické stavby v pravěku vždy zakládány
na geofyzikálně anomálních místech. Na územích 
s podzemními tektonickými zlomy, v lokalitách 
s geologicky specificky utvářeným podložím a
na stanovištích s přímým působením susceptibilních 
feromagnetických hornin. Tedy v oblastech výrazně 
geomagneticky anomálních. Nejinak tomu bylo i v České 
kotlině podél zmíněných severojižně probíhajících 
geologických útvarů. 
    V této oblasti nalézáme nejen zbytky hornin 
megalitického původu, ale i pravěké zemní kruhové 
stavební objekty, považované za součást prehistorické 
megalitické kultury. Dá se říci, že archeologicky 
dokladovatelné prehistorické artefakty megalitického 
období i pravděpodobná stanoviště megalitických staveb 
jsou situovány po okrajích severojižně probíhající 
geofyzikální linie. Nálezy megalitů byly zaznamenány
na okraji Prahy u Horoměřic, dále v obcích Zbuzany, 
Rudná, Dušníky, v Plzni – Bílé Hoře, Plzni – Doubravce,
u Milaveč na Domažlicku, blízko Horního Metelska
u Horšovského Týna, ve Svrčovci u Klatov, a také poblíž 
obce Zeleného u Přeštic. 
     Archeologové za nejstarší plošné prehistorické zemní 
stavby označují kruhové neolitické rondely, datované
do 5. tisíciletí před Kristem. Na našem území bylo 
podobných uměle vybudovaných zemních útvarů, 
v nedávné minulosti objeveno téměř na dvě desítky.
Za mnohem mladší, a to asi o tisíc let, jsou považovány 
eneolitické objekty typu „henge“. Nejznámější je anglické 
Stonehenge. Jeho základem je kruhová plocha ohraničená 
mělkým příkopem a valem. Tato terénní stavební úprava 
plochy do tvaru pravidelného kruhu je považována
za nejstarší a základní stavební fázi kruhových 
megalitických staveb. Typická kamenná stavba Stonehenge, 
jak ji známe z leteckých obrázků, vznikla z mohutných 
bloků horniny uprostřed původního kruhu „henge“
na Salisburské pláni až později, v průběhu 3. tisíciletí před 
Kristem. Podobná pravěká stavba typu „henge“, ovšem bez 
kamenných objektů, byla nalezena i u Horního Metelska na 
Domažlicku. A snad také u obce Zeleného na Přešticku. 
      Jarní deštivé počasí roku 2008 zde odhalilo na polní 
ploše u obce pozůstatek původní kruhové plochy o průměru 
kolem 120 metrů, snad objektu „henge“, v jehož střední 
části byla situována prehistorická megalitická stavba. 
     Archeologové a historici se víceméně shodují na důvodu 
budování a významu prehistorických megalitů pro tehdejší 
společnost. Kamenné objekty byly pravěkými lidmi 
zřizovány jako kultovní a pohřební stavby. Rituální a 
sakrální využívání těchto míst přetrvávalo po celá 
následující tisíciletí. Bez ohledu na přicházející a 
odcházející etnika, uctívaná božstva či úroveň a intenzitu 
duchovního života místních obyvatel. Okolí kamenných 
svatyní se stalo na dlouhá tisíciletí významným posvátným, 
ale také pohřebním okrskem. Kolem centrálních kamenných 
megalitických staveb byli pohřbíváni lidé a to způsobem 
charakteristickým pro sídelní kultury, které se v těchto 
místech střídaly.

Pokračování příště
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